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El Sr. Alcalde inici la sessió dient: "Molt bona tarda a tothom. Comencem aquesta sessió
plenària extraordinària i urgent d’avui, dia 7 de gener de 2020. Com que és el primer ple que es
reuneix en aquest any, deixeu-me aprofitar aquesta primera intervenció per a felicitar a tots
l'any i desitjar un bon any a tots els regidors del plenari, així també com a tots els veïns i veïnes
de Riudoms que ens han volgut acompanyar.  Comencem aquesta sessió plenària seguint
l'ordre del dia marcat en la convocatòria".

ACORDS

 RATIFICAR LA URGÈNCIA DE LA SESSIÓ PLENÀRIA.

 RATIFICAR LA URGÈNCIA DE LA SESSIÓ PLENÀRIA

RATIFICACIÓ DE LA URGÈNCIA DE LA SESSIÓ PLENÀRIA1. 
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.

El Sr. Alcalde manifesta el següent: "Com que és una sessió plenària convocada en format
d'urgència, el primer que caldrà fer és ratificar la urgència d'aquesta sessió convocada per tal
d'aprovar  inicialment els pressupostos de l’Ajuntament. Si us sembla i ja que tots els aquí
presents coneixem els motius de la convocatòria del Ple, doncs no farem cap intervenció ni cap
explicació i passarem directament a ratificar aquesta urgència".
 
Sense cap intervenció per part de la resta de regidors, se sotmet a votació la ratificació de la
urgència de la sessió plenària.

D'acord amb alló que disposa l'article 79 del Real Decret-Llei 2568/1986, de 28 de novembre,
pel qual s'aprova el Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals,
i l'article 46.2.b) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases del règim local, se
sotmet a la ratificació del Ple de l'Ajuntament la convocatòria de la sessió d'avui amb caràcter
extraordinari i urgent.

El Ple de l'Ajuntament acorda, per unanimitat, aprovar la ratificació de la urgència d'aquesta
sessió plenària.

APROVACIÓ INICIAL DEL PRESSUPOST GENERAL DE L'AJUNTAMENT I ENS
 DEPENDENTS, I DE LA PLANTILLA DE PERSONAL, DE L'EXERCICI 2020

APROVACIÓ INICIAL DEL PRESSUPOST GENERAL DE L’AJUNTAMENT DE RIUDOMS2. 
EXERCICI 2020

El Sr. Alcalde dóna la paraula al Sr. Jordi Domingo, regidor d’Hisenda i Recursos Humans, que
fa la següent explicació: «Bé, bona tarda a tothom. La proposta del pressupost general de l’
Ajuntament ja va passar per la Comissió Informativa d’Hisenda amb el vot favorable, i és el que
avui presentem aquí per a sotmetre-ho a l’aprovació del plenari. Aquest pressupost general
integra el pressupost de l’Ajuntament, el pressupost de l’EPE Riudoms Gestió, de l’EPE
Riudoms Serveis i de la Fundació Gaudí. Els respectius òrgans d’aquestes entitats
independents ja han aprovat els pressupostos corresponents per l’any 2020 que s’han integrat
en aquest pressupost general, així com també hi consta una memòria explicativa. A més,
també s’ha distribuït la informació de la liquidació del pressupost de l’exercici anterior de 2017, l’
annex del personal de l’entitat, l’annex de les inversions i les fases que s’han utilitzat per a
confeccionar aquest pressupost.
 
El pressupost general que es porta a aprovació a aquest plenari consta del següent: el
pressupost de l’ajuntament és de 7.116.300 €, el pressupost de Riudoms Serveis de 269.424 €,
el pressupost de Riudoms Gestió de 177.205 € i el de la Fundació Gaudí de 12.000 €. Un cop
fets els ajustos pertinents, el pressupost general consolidat és de 7.343.379 €. És un
pressupost que es presenta equilibrat quant a despeses i ingressos, i en aquest cas, a primera
vista, cal considerar que aquest pressupost de 2020 incorpora inversions en el capítol 9 per
valor de 556.500 € que després ja analitzarem, i per tant, la despesa corrent seria de 6.816.879
€. Si la comparem amb la despesa corrent de 2019, ha suposat un increment de 227.254,22 € i
representa un increment d’un 3,33 % amb consolidat. Aquest pressupost també es presenta
com un pressupost que té un estalvi net positiu de 42.700 €, la qual cosa vol dir que els
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ingressos corrents permeten cobrir les despeses corrents i a més, cobrir la despesa financera
que tindran per aquest any, la qual és de 462.000 €, que és la devolució programada dels
préstecs. El pressupost també contempla l’aprovació de la plantilla de l’Ajuntament, l’EPE
Riudoms Gestió i l’EPE Riudoms Serveis. En aquest cas, la Fundació Gaudí no té personal i
per tant no és té en compte la plantilla (com he dit abans en les bases d’execució). En aquest
pressupost consolidat tenim l’informe d’Intervenció que fa una valoració de les xifres ja
consolidades dels tres òrgans, i per tant del pressupost general. Aquests pressupostos de les
EPE van ser aprovats el 19 de setembre (el de Riudoms Gestió i el de Riudoms Serveis), i el de
la Fundació Gaudí el 18 de desembre.
 
El que s’ha fet dintre del pressupost és comparar-lo amb les línies fonamentals que van ser
aprovades també pel decret d’alcaldia del 19 de setembre de 2019 i presenten algunes
variacions. Aquestes s’expliquen en la memòria de l’alcaldia i són fonamentalment en l’apartat d’
inversions: es contemplava una quantitat inferior (500.000 € i són 566.000 €). Després hi havia
també un apartat de finançament que estaria cobert per subvencions de 102.000 €. Quant al
pressupost actual, només se’n contemplen 2.000 €. Llavors, els informes emesos per
Intervenció en aquest sentit, com he comentat abans, presenten un pressupost equilibrat i fan
també menció als increments rellevants, com ha estat l’increment del cost del personal del 2 %,
tal com estableixen les disposicions públiques per al augment de les persones que estan
adscrites als ens públics. També s’ha fet aquesta valoració sobre el personal de Riudoms
Serveis i Riudoms Gestió. Pel que fa a aquest increment, hi ha una petita excepció perquè no
es compleix la ràtio de productivitat, però estem parlant de 6.000 €, cosa que no és rellevant.
En l’informe també es quantifica i es detalla la manca d’una relació de llocs de treball (hi estem
treballant per a l’any vinent). És una de les partides que també es contempla en el pressupost,
així com una quantia amb subvencions de concurrència competitiva (és a dir, que hi pot
concórrer tothom) de 32.000 € i un altre bloc de subvencions nominatives per valor de 94.025
€, que són les que van destinades a les entitats locals. Després hi ha unes transferències de
capital cap a les entitats de Riudoms Gestió, Fundació Gaudí i Riudoms Serveis per a cobrir la
part que no quedi coberta pels ingressos habituals, i unes transferències cap al Consell
Comarcal per a cobrir serveis que presta, com la recollida d’animals, l’assistència social i el
conveni Punt Òmnia. També es contemplen les assignacions als grups municipals com una
part d’aquestes transferències de capital. Vull comentar que el conveni del Punt Òmnia està
pendent de signar. Els altres que s’han signat són els vigents d’altres anys amb els seus
imports actualitzats.
 
En aquest pressupost també es contemplen unes inversions, com he comentat abans, per valor
de 556.000 € de diferents tipus: obres de carrers, instal·lacions esportives i vials; un pla d’
aparcaments per valor de 115.000 €; millores a la Llar d’Infants, obres de connexions entre
carrers i al camí de les Passeres; obres per a instal·lar bústies als masos per valor de 14.000 €;
l’actualització del sistema de potabilització del subministrament d’aigua d’ús domèstic a l’ETAP
per valor de 20.000 €; l’adequació dels quadres elèctrics (segona fase) per valor de 40.250 €;
unes inversions per a gronxadors adaptats i la millora de parcs infantils per valor de 20.000 €; i
com és habitual, l’adquisició d’equips i material per a la brigada municipal per valor de 10.000
€. Un cop fetes les observacions pertinents, el dictamen d’Intervenció és favorable quant a
aquestes tres transaccions que he comentat per a mantenir i complir els objectius
pressupostaris i de sostenibilitat financera que s’informaran a continuació. En un segon
informe, Intervenció emet un dictamen en el qual valora aquests objectius. Un d’ells és el sostre
de la despesa i encara tindríem una possibilitat d’augmentar-lo fins a 340.000 €. Per tant,
estem per sota d’aquest sostre de la despesa i podríem arribar a 7.452.959 € segons el resultat
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d’aquest dictamen. La conclusió quant a l’estabilitat pressupostària és que compleix l’objectiu
amb un marge de 340.029,52 € i pel que fa a la regla de la despesa, tal com s’havia comentat,
compleix l’execució del pressupost que s’acabaria el 2020, per un import de 738.285,93 €, la
qual cosa vol dir que encara podríem ampliar més l’import de la despesa. Per últim, l’altre
objectiu que s’avalua és el del deute públic mitjançant una projecció del que es contempla en el
pressupost: es tancaria el 31 de desembre de 2020 amb un deute viu de 3.274.235 € i,
respecte als ingressos corrents, estaríem amb 49,32 % i per tant, molt per sota del límit màxim
previst que és de 110.
 
Dit això, en el capítol que bàsicament és del pressupost de l’ajuntament i que, per la seva
quantia és el de major volum, dintre dels ingressos cal destacar que enguany no s’han
contemplat increments en els impostos locals perquè no s’han aplicat variacions en els tipus ni
les taxes, i s’han fet alguns petits ajustos amb raó de l’evolució de l’activitat del 2019. Tret, que
hi ha una partida que sí que es considera que és la participació en els tributs de l’Estat que s’
incrementa 300.000 €, atès que hi ha hagut una major participació gràcies a un increment de la
població i a la participació en les subvencions i les bonificacions que fa l’Estat quant a l’lAE.
Això és el que ha donat de moment aquest saldo i la previsió que hem fet aquests últims
mesos. Amb aquesta base s’ha fet l’estimació dels ingressos de l’any següent amb un total de
7.116.300 € en el cas de l’ajuntament que, descomptant el que seria el préstec a mig termini,
estaríem al voltant de 6.559.800 € per a cobrir les despeses corrents, amb els ingressos propis
i amb algunes subvencions.
 
Comentaré uns quants blocs sobre les despeses dels funcionals. Tindríem una reducció en l’
amortització del deute públic pel fet que es van complint els terminis dels diferents préstecs, i
que els que s’incorporen encara no tenen una afectació en aquesta xifra (487.000 €). En la
resta de capítols hi ha unes variacions particularitzades sobre variacions del personal amb
alguns increments més concrets, que són els que comentarem a continuació. En el cas de l’
apartat de seguretat i ordre públic, cal destacar que s’incrementa amb vehicles pel fet que avui
tenim un vehicle amb rènting i un altre de propietat però que ja no funciona amb regularitat, per
tant s’ha d’ampliar amb un altre vehicle. També s’ha incrementat l’apartat de vestuari per a
dotar-lo dels armilles pertinents a fi de poder disposar d’aquests elements de protecció. En el
capítol d’ordenació, trànsit i estacionament, s’ha incrementat el lloguer del terreny amb 3.000 €
i la partida principal és el pla d’aparcaments (primera fase), que és una de les inversions que ja
he comentat anteriorment. En relació amb l’apartat d’administració general i urbanisme, amb un
pressupost de 464.669 €, hi ha hagut un increment de 35.000 € en el qual destaca també la
previsió d’un nou vehicle amb règim de rènting (fins ara no en tenien) i la transferència a
Riudoms Gestió, que ha incrementat 14.300 € perquè l’any passat teníem una subvenció
superior de la Diputació i aquest any s’ha reduït en 10.000 €. Quant a la pavimentació de vies
públiques, cal destacar bàsicament les dues obres que hi ha previstes: una és l’obra de l’
encreuament de l’avinguda Catalunya amb el carrer Baltasar de Toda per valor de 34.500 € i l’
altra és l’obra d’adequació dels carrers del barri Ferran per valor de 120.250 €. Pel que fa al
sistema i el proveïment d’aigua potable, hi ha un increment de 28.000 €. La part de personal
que hi ha és recurrent en cada un dels serveis que s’hi contemplen i cal destacar el sistema de
potabilització d’aigua de subministrament d’ús domèstic per valor de 20.000 €, com ja he
comentat abans. En la recollida de residus passem a un pressupost de 454.000 €, 400.000 dels
quals són del servei de recollida i ha incrementat 32.000 € pel fet que tenim més contenidors i
per tant, hi ha més recollides. Com que hi ha més contenidors, les quotes de rènting també han
incrementat en 12.000 €. Això, a més d’altres serveis professionals que han incrementat 15.000
€, per fer tota la promoció de la campanya de la . La deixalleria també té un petitBona brossa
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increment de 5.000 € (de 15.000 € passa a 20.000 €) a causa del serveis que ens cobra de
transport o les portades de runa que fan els professionals directament a la deixalleria. En el cas
de neteja viària, hi ha una reducció de 31.000 € fonamentalment perquè la màquina que
escombra els carrers estava en règim de rènting, el qual va finalitzar. En principi, no hi ha res
previst per a aquest concepte i això és el que ha motivat aquesta davallada. En el cas del
cementiri i serveis funeraris, no hi ha variació (3.500 €). Pel que fa a l’enllumenat públic, són
203.769 € i aquí hi ha un increment de 27.000 € perquè algunes de les partides de reparació i
subministrament són reduïdes i per contra, hi ha una inversió que és per a adequar els quadres
d’enllumenat públic en una segona fase per valor de 40.250 €. Quant a parcs i jardins, també hi
ha un pressupost de 104.701,80 € amb un increment de 20.000 € com a inversió (és la part de
gronxadors adaptats per a la millora de parcs infantils). En el cas d’altres prestacions d’
empleats, aquesta és una partida que no es modifica (són 8.500 €). Pel que fa a l’assistència
social primària, no hi ha variacions rellevants excepte una actualització de preus del servei que
presta el Consell Comarcal. Una cosa semblant ocórrer amb la protecció de la salubritat pública
i el conveni amb el Consell Comarcal per a la recollida d’animals, que incrementa 3.000 €. Els
increments en l’administració general són a causa d’una subvenció de participació ciutadana a
la Fira.
 
En relació al funcionament dels centres docents d’ensenyament preescolar, hi ha un increment
de 35.000 € bàsicament per un augment de sous i un augment d’una subvenció a l’AMPA Beat
Bonaventura pel seu 40 aniversari. Els altres són ajustos per reparacions o subministraments
elèctrics o de gas. Pel que fa al funcionament de centres docents, com que no és una
competència directa, doncs no hi tenim pràcticament variació, sinó una reducció de fins i tot
500 €. Tanmateix, és una qüestió relacionada amb les subvencions derivades de la participació
ciutadana de la Fira. Els serveis complementaris d’educació, que és el servei de menjador,
incrementen 25.000 € bàsicament perquè s’ha previst un major consum d’aliments per valor de
5.000 € i el reforç que requereix el servei de monitors del menjador amb 14.000 €, pel fet que
no s’ha pogut incrementar la plantilla. També hi ha uns petits ajustos quant a biblioteques,
subministraments i altres despeses diverses per les seves activitats. En relació amb els
equipaments de cultura i museus, també hi ha ajustos per subministrament i altres serveis de
comunicació. La promoció cultural incrementa 40.948 €, del quals destacaríem l’increment de
promoció cultural, que de 55.000 € passa a 83.000 €. Són 28.000 € que ve motivat perquè s’
han reclassificat i s’han considerat els cursos de formació, a més d’unes activitats relacionades
amb la trobada de colles geganteres i una altra pels 400 anys del Beat. S’hi incorpora un
conveni com una de les partides que fins ara no teníem i que està per firmar amb el Consell
Comarcal a fi de mantenir el servei del Punt Òmnia per valor de 14.000 €. La resta són
variacions que explicarien els 40.000 €. En relació amb les instal·lacions de temps lliure, no hi
ha variacions rellevants.
 
En el bloc de festes populars i celebracions, tenim una reducció de 48.000 € bàsicament
perquè les despeses destinades a festes locals s’han ajustat al seu possible cost real respecte
a anys anteriors. Aquí també s’ha reduït una partida de 14.000 € perquè s’han reagrupat les
partides relatives a tot el que és publicitat, propaganda i comunicació que després trobarem
més endavant. Les variacions en promoció i foment de l’esport són mínimes de 800 €. Sí que hi
ha un increment significatiu en les instal·lacions esportives perquè s’han incorporat una sèrie
de partides com és la instal·lació d’una nova pista de tenis per valor de 90.000 €, l’adquisició d’
un marcador per al pavelló de 10.000 € i obres per cobrir les grades del cap de futbol de 12.000
€. Tot això fa que aquest capítol s’incrementi en 115.000 €. La partida d’agricultura i ramaderia
es manté amb 3.000 €. En les partides d’administració general de comerç, turisme i promoció
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econòmica, la promoció es manté en 40.000 €, i el turisme ha contemplat un increment de
5.000 € per a dur a terme el desenvolupament del Pla de dinamització que hi ha sobre la taula.
El que s’ha fet en el capítol de fires és una reclassificació d’algunes partides perquè el seu
contingut no s’ajustava bé al nou funcionament. En aquest cas, en conjunt passem de 66.000 a
76.000 €, és a dir, s’incrementa en 10.000 €. Pel que fa a camins veïnals, s’ha previst un
increment de les reparacions de 10.000 € atès als aiguats perquè s’haurà de continuar fent
accions. D’altra banda, s’ha previst la instal·lació i el subministrament de bústies per 14.000 € i
les obres de connexió del camí Molí de Vent amb el camí de les Passeres per valor de 20.000
€. En relació amb el òrgans de govern, també hi ha un increment de 20.000 €: s’ha passat
168.000 € a 188.000 € a conseqüència de la nova organització del plenari i el seu sistema de
retribucions, el qual es va aprovar en el moment de constituir-se. Pel que fa a l’administració
general, totes les variacions estan fonamentalment determinades pel personal de l’Ajuntament,
el cost del qual suposa un increment del 2 % que he comentat, i després són petits ajustos
quant a subministraments, primes d’assegurances de 1.000, 2.000 i 3.000 €. Vull comentar que
s’ha creat una partida de publicitat i propaganda per valor de 50.000 €, que agrupa les partides
que s’havien suprimit i estaven individualitzades, tant de la fira com de festes. D’altra banda,
també hi havia un capítol de despeses de publicacions, només per la publicació i distribució del
BIM, que s’ha agrupat aquí i passa tot plegat a 50.000 €. Una de les altres partides que també
ha incrementat són els treballs realitzats per empreses professionals en 50.000 €. Com he
comentat al començament, un dels motius és l’increment per la contractació de l’execució de la
RLT, la qual estem pendents de desenvolupar i que finalment s’ha contractat fora. A més, hi ha
altres serveis d’assessorament professional de caire jurídic, tècnic o el que faci falta.
 
Per últim, cal remarcar l’increment que s’ha hagut de fer quant a les transferències de l’EPE
Riudoms Serveis per a poder cobrir les seves despeses corrents, que passa de 98.400 € a
118.000 € i per tant hi ha un increment de 19.600 €. També s’hi contemplen les noves
inversions que hem comentat sobre el material de la brigada per valor de 10.000 €, l’adequació
i l’accessibilitat a la Casa de la Vila per valor de 25.000 €, i la construcció i la instal·lació d’una
app municipal per valor de 15.000 €, a fi d’atendre totes les qüestions de comunicacions amb la
ciutadania. La resta de partides són de caire més tècnic perquè és un fons de contingència que
estem obligats a incrementar amb 3.460 € com a conseqüència de l’aplicació d’una fórmula que
s’ha de dotar amb 5 per 1.000, i després hi ha petits ajustos en els cobraments de Base i les
despeses per comissions bancàries.
 
Disculpeu l’extensió d’aquesta explicació, però comprèn tot el pressupost. I tal com he
comentat, a banda de presentar l’aprovació del pressupost de les inversions, he dit també que
es contempla l’aprovació de la plantilla del personal. No hi ha variacions quant al seu nombre,
sinó pel que fa a alguna vacant. Per tant, estaríem parlant doncs de nou vacants en l’apartat de
personal laboral. Cal recordar que n’hi havia tres en l’apartat de personal funcionari. En el cas
de les EPE també s’ha facilitat la plantilla. Si no recordo malament, n’estem parlant d’11 en el
cas de Riudoms Serveis. Quatre persones no vol dir que siguin sempre totes a temps complet,
sinó que en aquest cas s’ajusten encara més a les necessitats dels serveis que han de cobrir
en aquestes activitats. Pel que fa a Riudoms gestió, són quatre persones les que hi ha
adscrites o contemplades com a plantilla. En principi suposo que hi ha preguntes... Les
respondrem».
 
A continuació el Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Domingo dient: «Moltes gràcies per l’
explicació detallada del pressupost que es porta a aprovació, a més de la relació de la plantilla
del personal. Un cop feta aquesta explicació per part del regidor, iniciem un torn d’intervencions
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dels grups municipals representats en aquest plenari». I dóna la paraula al portaveu del Partit
dels Socialistes.
 
El Sr. José Manuel Hernández, portaveu del Partit dels Socialistes, intervé i manifesta: «Bona
tarda. Bé, la nostra intenció de vot serà l’abstenció ja que no estem d’acord amb els
pressupostos i també hem vist algunes coses que marxaven de preus, com ara les pistes de
tenis. Hem vist que a partir de 35.000 €, són molts diners. No sé si ha sigut a causa del
condicionament dels terrenys o què... Aquest és el punt que més mal enganxa, ja que amb els
90.000 € nosaltres proposaríem fer un gimnàs que promouria oferir els serveis públics dels
ciutadans per a atendre els equips estrangers. Vam intentar portar tres vegades campions de
lliga d’hoquei i handbol, i no va poder ser perquè no teníem aquest gimnàs fet, perquè es
puguin preparar la temporada. I res més, simplement volíem dir això: que en els nostres
pressupostos no està tot fet, malgrat la voluntat de transparència del govern i la junta de
portaveus. Estem d’acord amb tot això i amb la voluntat d’expressar i comunicar que teniu, però
hi ha algunes coses, com aquesta, amb les quals no estem d’acord i per tant, la intenció del vot
serà l’abstenció».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Hernández, i dóna la paraula al Sr. Enric Jódar.
 
El Sr. Enric Jódar, portaveu del grup municipal de la CUP, intervé i manifesta: «Gràcies. En
primer lloc, agraïm l’actitud de l’equip de govern. Volem reconèixer la feina que s’ha realitzat
tan per part del regidor com de les persones que treballen a l’Ajuntament per a poder
confeccionar aquest pressupost perquè sabem que hi ha feina al darrere. Per tant, primer
volem agrair la feina i reconèixer-la. També agraïm, com deia el company dels socialistes, el
gest que han tingut el regidor i l’alcalde per tal de facilitar una mica la comprensió de la
documentació pel que fa a les dades, la convocatòria de la junta de portaveus extraordinària i
la resolució de dubtes que hi va haver el dia 2 en la Comissió d’Hisenda. També volem agrair
aquest detall i és un gest que certament ens situa en un marc de relacions diferents respecte a l’
anterior legislatura. Per tant, esperem que en l’elaboració del proper pressupost totes les forces
polítiques treballem per a intensificar aquest marc de treball que potser ara no sigui un treball
com a tal però sí que hi ha la voluntat de transparència informativa que valorem. Tal com deia
abans, pot ser que les dates per a aprovar el pressupost no siguin les més adequades i no
perquè ens agradin més unes dates que unes altres, sinó perquè el fet d’aprovar ara mateix el
pressupost ha condicionat una mica la disponibilitat d’informació i de treballadors i personal
tècnic de la casa, ja sigui en Intervenció o bé per a obtenir certa informació perquè alguna
persona es troba de vacances. Per tant, de cara l’any que ve hauríem d’intentar com a mínim,
si ens referim a les mateixes dates, tenir en compte aquesta excepció i treballar per a
aconseguir aprovar el pressupost una mica abans.
 
Nosaltres definim el pressupost de 2020 com un pressupost que creix però que té una línia
continuista. És el primer pressupost que elabora el nou equip de govern, però en línies
generals no hi hem trobat gaire canvis respecte a altres anys. Potser els canvis més
significatius siguin les partides que no hi són o les polítiques que no hi són i per això diem que
és en certa manera continuista. En primer lloc, en la partida d’ingressos, hem constatat que no
hi ha cap canvi en les ordenances. Per tant, en aquest ajuntament seguim tenint una
assignatura pendent que és la fiscalitat progressiva. En relació amb els ingressos, doncs
observem (com ja s’ha dit) una principal diferència en la participació de tributs de l’Estat i també
en els préstecs a llarg termini que estan valorats en 556.000 €. Com dèiem, és un pressupost
continuista: en la part d’ingressos i després de tots aquests anys de govern del mateix color,

A
q
u
e
s
t
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
é
s
 
u
n
a
 
c
ò
p
i
a
 
a
u
t
è
n
t
i
c
a
 
d
e
l
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
e
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
 
o
r
i
g
i
n
a
l
 
c
u
s
t
o
d
i
a
t
 
p
e
r
 
A
j
u
n
t
a
m
e
n
t
 
d
e
 
R
i
u
d
o
m
s
.
 
P
o
d
e
u
 
v
e
r
i
f
i
c
a
r
 
l
a
 
s
e
v
a
 
a
u
t
e
n
t
i
c
i
t
a
t
 
a

t
r
a
v
é
s
 
d
e
l
 
s
e
r
v
e
i
 
d
e
 
v
a
l
i
d
a
c
i
ó
 
d
e
 
l
a
 
S
e
u
 
E
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
a
 
d
e
 
l
'
E
n
s
 
a
m
b
 
e
l
 
C
V
E
 
D
0
3
3
7
3
4
C
5
B
5
A
4
C
C
3
8
9
7
D
3
6
3
7
5
1
6
F
4
E
D
0
 
i
 
d
a
t
a
 
d
'
e
m
i
s
s
i
ó
 
2
1
/
0
8
/
2
0
2
0
 
a
 
l
e
s
 
1
4
:
0
8
:
2
2

SIGNAT ELECTRÒNICAMENT PER:
TCAT P Margarita López Abad - DNI ** el dia 20/02/2020 a les 15:33:44 i Sergi Pedret Llauradó - DNI ** (SIG) el dia 20/02/2020 a les 19:33:38



doncs encara no s’ha assumit el repte d’implementar un model de tarifació progressiva en
funció de la renda o altres criteris socio-econòmics. Nosaltres ens referim, per exemple, a
canvis en taxes o preus públics proposats per l’ajuntament, a la Llar d’Infants o l’Escola de
Música on, a causa del volum d’usuaris més o menys reduït, seria fàcil o més senzill intentar
aplicar aquests criteris. En l’impost de béns immobles es poden millorar les bonificacions, com
ara aplicar un tipus incremental al 10 % dels immobles que superin un valor cadastral
determinat i que siguin el 10 % del top, els més ben valorats quant al valor cadastral. També
seria una bona manera de redistribuir riquesa. En l’impost d’activitats econòmiques, nosaltres
portàvem en la campanya electoral incrementar el gravamen a les empreses amb un volum de
facturació més elevat i, amb aquest petit increment als grans, potser podríem finançar amb més
facilitat tot el desplegament del , per exemple. En elPla de dinamització del comerç local
subministrament d’aigua, també podríem aplicar una política més «progressista» i, amb el
coeficient específic que s’aplica durant el consum d’estiu, es pot incrementar el gravamen en
els trams més elevats per tal de penalitzar el consum abusiu d’aigua en una època que potser
es necessita cara més. Per acabar amb l’avaluació de la partida d’ingressos, tenim un parell de
preguntes. Voldríem saber si se està tenint en compte l’impacte d’una sentència judicial quant
als propietaris de terrenys rústics que no tributen com a IBI urbà i que són uns terrenys que no
s’han desenvolupat urbanísticament. Aquests reclamen des de ja fa un temps que els tornen la
liquidació de quatre anys arrere, i que es computi com a IBI rústic i no com a IBI urbà. Doncs
volem saber si això es tindrà en compte o tindrà afectacions econòmiques en el futur sobre el
pressupost d’ingressos de l’Ajuntament i quin seria l’impacte. En el mateix sentit i també parlant
de l’IBI, ens agradaria saber si l’equip de govern està estudiant algun tipus de possibilitat de
disminuir l’IBI rústic i l’impost de vehicles de tracció mecànica als agricultors, que acreditin una
activitat professional. Nosaltres creiem que seria una mesura per a intentar compensar les
dificultats econòmiques que estan patint els pagesos de Riudoms que, tot i ser potser pocs,
encara es dediquen a la terra i creiem que caldria fer un esforç en aquest sentit. Una altra
proposta que també portava el programa (entenem que és el primer any de legislatura i pot ser
hi ha qüestions una mica més complexes que encara no s’ha mirat, però que sí que creiem que
de cara al futur cal tenir en compte) és la fiscalitat progressiva, que per a nosaltres és una
obligació. També volem comentar i tenir la certesa de quina planificació té l’equip de govern
respecte al deute que té actualment l’Ajuntament. Hi ha una ràtio del 49 % del pressupost, que
són 3.274.000 €. Si ho comparem una mica amb altres municipis i amb el límit estatal, doncs
estem en una ràtio més o menys correcta. Tanmateix, també hem de tenir en compte que l’any
passat es va aprovar un pressupost que inicialment tenia 135.000 € de préstecs i en la quarta
modificació de crèdit aquesta partida es va ampliar a 252.000 €. Per tant, vam ampliar ja una
mica els ingressos provinents de crèdits bancaris i en aquest pressupost veiem que és de
556.000 €, el doble que els que van demanar l’any passat i el pagament de deute públic: és a
dir, demanem 556.000 € per a finançar tot el que hem de finançar (majoritàriament inversions)
però al mateix temps hem de pagar 487.000 €. Si fas la diferència entre el que demanes i el
que has de pagar, són uns 70.000 € i ens quedem quasi iguals. Per tant, ens agradaria que l’
equip de govern, amb una mica previsió a quatre anys vista, ens indiqués quina planificació té
respecte a l’evolució del deute: si el vol incrementar perquè considera que hi ha inversions que
necessitaran finançament extern o si té previst disminuir-lo pel que dic, perquè estem dedicant
un 8 % del pressupost a l’amortització del deute, o es vol mantenir aquesta ràtio. Llavors,
nosaltres voldríem que ens aclareixin una mica quin és el posicionament d’aquest govern
respecte al deute a quatre anys vista.
 
Després, parlem del  perquè en el pressupost 2020 està molt relacionat amb elPla d’inversions
que dèiem del deute. Nosaltres definim el  com un pla que té poca concreció iPla d’inversions
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no hem tingut cap oportunitat de donar la nostra opinió sobre si aquestes inversions són més o
menys prioritàries. Entenem que ho ha decidit equip de govern i nosaltres hi estem més o
menys d’acord (ara ho comentarem), però sí que estaria bé en aquest marc de treball que
intentarem fer com a mínim un  amb totes les forces polítiques del que creiembrain storming
que és més prioritari o el que és menys. Respecte a les inversions i ja que algunes partides s’
han comentat en la comissió informativa, farem la valoració d’algunes d’elles (no de totes
perquè si no ens allargaríem). Començo per la municipal, sobre la qual es van fer diverses
qüestions i fa l’efecte que l’equip de govern no ha sigut capaç d’explicar perquè creu
convenient crear aquesta App i quina funció específica tindrà. D’altra banda, també cal tenir en
compte que sempre es parla de la saturació del personal. Creiem que crear una nova eina que
finalment gestionarà diàriament el personal de l’Ajuntament també és un afegit a la feina extra
que ja s’ha assumit, per exemple amb la plataforma Actio. Per tant, això de la App ha de valdre
molt la pena per fer més esforços en aquest sentit. Finalment, considerem que si els 15.000 €
aproximats s’haguessin dedicat a millorar el funcionament, l’accessibilitat i altres tipus de
recursos de la pàgina web (potser és una eina que s’utilitza més en el dia a dia i és més útil),
doncs estarien més ben invertits. Per tant, nosaltres la App no la considerem necessària, tot i
que com hem dit, tal vegada l’equip de govern ens pugui explicar perquè sí.
 
Respecte a les obres de construcció de la nova pista de tenis, valorem positivament que es faci
una inversió que afavoreixi l’esport base. D’això també vam parlar nosaltres amb el club de
pàdel i tenis de Riudoms, ja que hi havia una certa demanda per part de la canalla, pel fet que
tenen un model d’esport base en creixement. Per tant, valorem positivament aquesta inversió.
Voldríem saber si s’ha analitzat tècnicament i per qüestió de prioritats la possibilitat de millorar
o modificar la coberta del pavelló. Sovint estem fent obres de manteniment en la coberta del
pavelló, que és una instal·lació que també s’utilitza molt i voldríem saber si s’ha analitzat
tècnicament i econòmicament una inversió més gran en aquest sentit per a intentar deixar de
fer aquestes obres o manteniments recurrents. Potser, si ho féssim d’un cop, podríem intentar
resoldre la situació d’una altra manera.
 
Respecte les obres d’encreuament de l’avinguda Catalunya amb el carrer de Baltasar de Toda i
Tàpies i com que en la comissió no vam fer cap pregunta, ens agradaria saber si ens poden
indicar una mica en què consisteix aquesta actuació. Respecte al pla d’aparcaments, que és
una de les despeses al barri Ferran de les més voluminoses. Nosaltres vam preguntar en la
comissió informativa i creiem que l’equip de govern no s’ha esforçat per a explicar-nos una
inversió valorada en 115.000 €. Tot i que no hi ha una proposta tècnica definitiva, creiem que el
gros d’aquesta inversió s’hauria d’explicar més i perquè s’ha decidit prioritzar aquest
aparcament a la zona dels Hortets, quines millores es preveuen en la circulació pel fet de
desenvolupar aquest aparcament en aquesta zona, perquè no s’ha tingut en compte la
planificació urbanística a l’hora de fer aquest aparcament en un lloc o en un altre... És a dir,
estem realitzant actuacions sense una planificació urbanística, i per tant tampoc sabem si
aquest aparcament respon als criteris tècnics coherents o no en el futur desenvolupament del
municipi. A banda de la zona d’aparcaments, també voldríem saber quins altres aparcaments
es pretenen adequar. Sabem que no només es pretenia adequar aquest aparcament, per tant
voldríem també com a mínim una llista de la resta d’aparcaments dissuasoris que es pretenen
habilitar. Si finalment aquesta primera fase del pla d’aparcaments a la zona dels Hortets es tira
endavant, doncs en el moment que finalitzi proposem que es faci una redistribució de la zona
dels aparcaments del carrer de Sant Antoni perquè creiem que és un carrer que en certa
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manera és una mica complicat de transitar pels vehicles en doble circulació en el cas que hi
hagués aparcament lateral. Llavors un cop tinguem aquesta inversió finalitzada, creiem que s’
han de fer altres plantejaments en l’àmbit de circulació i aquesta és la nostra proposta.
 
Respecte a l’adequació i l’accessibilitat de la Casa de la Vila, estem contents de veure aquest
tipus d’actuacions i inversions. Ens agraden les inversions i en aquest cas creiem que les d’
accessibilitat són molt encertades. Ara bé, discrepem amb els temps. En la comissió
informativa ja vam comentar que aquesta segona fase de l’adequació només incorporava l’
accessibilitat a la planta baixa. Tenint en compte que vam dir que no era una qüestió
econòmica sinó de temps o d’organització logística, nosaltres creiem que s’hauria de fer l’esforç
d’una vegada per a superar aquest mandra de no tenir una accessibilitat correcta per a
persones amb mobilitat reduïda o altres diversitats funcionals, per exemple en aquesta sala.
Finalment, fem un esment ja que a vegades es parla de l’accessibilitat i només es pensa en la
mobilitat reduïda: nosaltres també proposem que en aquesta segona fase es tingui en compte
la instal·lació, per exemple, d’elements i pantalles visuals per a persones sordes, elements
informatius en codi braile per a persones cegues o connectors en bucle a les taules d’atenció al
públic per a persones amb dificultats auditives. Bé, qualsevol tipus d’elements que no només a
millorin l’accessibilitat de persones amb mobilitat reduïda, sinó la d’aquelles persones que
tenen altres tipus de dificultats. Creiem que avui hi ha molts molts serveis d’atenció al públic
modernitzats en aquest sentit i val la pena saber si s’ha tingut en compte o no en la partida d’
inversions. Una altra cosa que és que, si pretenem millorar l’accessibilitat de la Casa de la Vila,
també haurem de fer una ullada a la plaça de l’Om on hi ha ara mateix unes quantes rajoles en
mal estat. Per tant, no tindria sentit que dins l’Ajuntament estigui tot bé i que al carrer ens
trobem alguns impediments.
 
Respecte a la inversió i el subministrament de bústies als masos, nosaltres també hi estem d’
acord en termes generals, tot i que tornem a constatar que no hi ha una previsió o no hi ha un
pensament tècnic de com es vol executar aquesta proposta. També ho vam preguntar i no
sabem si es vol fer en una zona concreta de cada un dels camins, si es destinarà una bústia a
cada mas en particular... Hi ha moltes maneres o diverses maneres de fer-ho i tampoc tenim
clar com es realitzarà. També volem manifestar el nostre acord amb la inversió dels gronxadors
adaptats i la millora de parcs infantils pel mateix motiu de l’accessibilitat que dèiem abans.
 
Una pregunta final per a complementar aquesta explicació és que, per exemple, en el
pressupost de 2018 hi va haver inversions en l’edifici de les Monges. Si no recordo malament,
és un edifici que actualment està rehabilitat però que ara mateix no sabem quin pla d’
inversions, de millores o de gestió tindrà. Tenint en compte el cost que hi vam dedicar fa un
parell d’exercicis, estaria bé saber una mica si en els propers anys es té previst invertir en
aquest edifici o només es va fer la inversió per a mantenir el seu estat.
 
Segueixo amb la part de la plantilla. Nosaltres creiem que cal cobrir les places vacants en la
plantilla de l’Ajuntament i, pel que hem vist, hi ha una mala gestió arran de la RLT. En relació
amb les places vacants en la plantilla, sempre sentim que l’equip govern diu que els
treballadors tenen una sobrecàrrega de treball excessiva o considerable. Així doncs, si partim d’
aquesta afirmació que és evident i també la constatem, el fet que existeixin places vacants en
la plantilla genera una sobrecàrrega addicional als treballadors i considerem que no hauria de
ser així. Una cosa és que la legislació limiti l’increment de plantilla i l’altra ben diferent és que,
tenint la possibilitat de cobrir certes places, l’Ajuntament no es faci aquest plantejament polític.
No sabem per què... Pel que fa a la relació de llocs de treball, en els altres anys anteriors s’ha

A
q
u
e
s
t
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
é
s
 
u
n
a
 
c
ò
p
i
a
 
a
u
t
è
n
t
i
c
a
 
d
e
l
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
e
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
 
o
r
i
g
i
n
a
l
 
c
u
s
t
o
d
i
a
t
 
p
e
r
 
A
j
u
n
t
a
m
e
n
t
 
d
e
 
R
i
u
d
o
m
s
.
 
P
o
d
e
u
 
v
e
r
i
f
i
c
a
r
 
l
a
 
s
e
v
a
 
a
u
t
e
n
t
i
c
i
t
a
t
 
a

t
r
a
v
é
s
 
d
e
l
 
s
e
r
v
e
i
 
d
e
 
v
a
l
i
d
a
c
i
ó
 
d
e
 
l
a
 
S
e
u
 
E
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
a
 
d
e
 
l
'
E
n
s
 
a
m
b
 
e
l
 
C
V
E
 
D
0
3
3
7
3
4
C
5
B
5
A
4
C
C
3
8
9
7
D
3
6
3
7
5
1
6
F
4
E
D
0
 
i
 
d
a
t
a
 
d
'
e
m
i
s
s
i
ó
 
2
1
/
0
8
/
2
0
2
0
 
a
 
l
e
s
 
1
4
:
0
8
:
2
2

SIGNAT ELECTRÒNICAMENT PER:
TCAT P Margarita López Abad - DNI ** el dia 20/02/2020 a les 15:33:44 i Sergi Pedret Llauradó - DNI ** (SIG) el dia 20/02/2020 a les 19:33:38



insistit en el fet que s’havia demanat aquesta gestió a la Diputació de Tarragona i que la RLT
es tindria més endavant. Aquest any s’ha corroborat que això no serà així: no ho farà la
Diputació i, per tal d’agilitzar el treball, s’ha optat per una contractació externa. Nosaltres no
critiquem aquesta decisió si es creu que és beneficiosa a curt i a mitjà termini per als
treballadors i per a la gestió de l’Ajuntament, sinó el temps que s’ha perdut mentre l’Ajuntament
portava aquest debat. Des de fa tres anys, si no estem errats, la RLT ja constava com a
obligatòria en un decret de la Generalitat de l’any 2003. Per tant, és obligatòria des de l’any
2003 i acabem d’entrar en l’any 2020. El govern sempre ha sigut el mateix: PDeCAT, CIU i
Junts per Catalunya. Per tant, com que no hi ha aquest instrument enguany ni en els anys
anteriors, doncs algú hauria de donar algunes explicacions. Entenem que potser no sigui
aquest equip de govern i és una llàstima, però bé... Ho volíem dir. També ens van dir que
contractar la RLT tindrà un cost superior pel fet que s’externalitza i no ho fa la Diputació. Per a
concloure aquest capítol de la RLT, esperem que la puguin tenir al més aviat. Constatem que hi
ha una mala gestió o hi ha hagut una mala gestió en l’àmbit municipal dels successius governs
que han passat per l’Ajuntament de Riudoms per no tenir una eina que és obligatòria. Al cap i a
la fi, han posposat aquesta tramitació i han fet una mala gestió d’un òrgan supramunicipal que
curiosament és o era del mateix color polític que aquest govern. Per tant, quan ens deien que
estava en tràmit, doncs ara ja constatem que no podrà ser així i com a mínim hauríem d’avaluar
si tota la gestió que s’ha fet en aquest procés amb l’Ajuntament i la Diputació ha sigut correcta
o no perquè al final hem perdut un temps que considerem valuós.
 
Després, dèiem que era un pressupost continuista pel que fa a la despesa. Constatem una altra
vegada que hi ha una una part important de despeses que no es detallen. Ja vam dir que no
calia detallar altres despeses diverses formalment perquè entenem que això genera certes
rigideses en la gestió del pressupost, però sí que ens agradaria que la memòria descriptiva (i
així ho vam demanar recentment) incloguera l’explicació més detallada d’algunes partides d’
altres despeses diverses que, si no estem errats, són vora 200.000 €. Creiem que és una part
important del pressupost i també ens ajuda a entendre fins i tot el tipus de partides o d’
actuacions que vol dur a terme el govern. A vegades hi ha altres despeses diverses que també
poden ser importants. Llavors que estiguin explicades també ajuda a entendre les línies
polítiques d’un pressupost. Per exemple, l’ajust de les partides de les festes locals. Se’ns van
dir (i avui s’hi ha explicat) que la partida de les festes locals s’ajustava a la seva despesa real.
Doncs els felicitem perquè ja ho vam demanar altres anys: creiem que aquesta partida era
excessiva i que s’hagi ajustat vol dir que aquests diners poden anar a altres partides més
necessàries. Ho hem de celebrar. Tot i que dèiem abans que el pressupost és continuista, i és
perquè hi trobem a faltar més despesa en polítiques rellevants, en polítiques que aquest
municipi fa molt de temps que necessita i en les quals no es posa atenció. Per exemple, en
urbanisme i habitatge, la planificació via POUM o realitzar un estudi d’habitatges buits al
municipi. És el primer pas per començar a posar solucions en la part d’habitatge. No hi veiem
cap estudi, o com a mínim no ens han explicat que es vulgui fer cap estudi o avançar en
aquesta línia. En comerç es podria fer la rehabilitació de locals comercials del nucli antic, obrir
una línia d’ajuts per a la modernització de comerços... Tampoc ho estem veient ni ens ho han
explicat en aquest pressupost. En la part d’ocupació, crear plans d’ocupació i, com he dit,
ocupar les places vacants de la plantilla de l’Ajuntament, poder estudiar l’ampliació d’horaris de
l’escola de lleure (que ja va sortir en campanya) o fins i tot de la Biblioteca Municipal, que
també és una debat recurrent. Altres partides que no s’han tingut mai en compte pel que fa al
feminisme i LGBT: podem començar per campanyes de sensibilització, millores en l’urbanisme
a fi de fer-lo més segur per a les dones o fins i tot campanyes de sensibilització sobre la salut
de les dones i amb coses que generalment passen invisibilitzades. Creiem que l’Ajuntament pot
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seguir desenvolupant aquestes línies en l’àmbit local i com a complement d’altres
administracions.
 
Pel que fa a la qüestió social, ha sortit moltes vegades: moltes mancances i moltes coses amb
què estarem d’acord o no, però a més també es poden fer assessoraments energètics a les
famílies. Hi ha molts municipis de la comarca que estan començant a impulsar aquestes
mesures que afavoreixin la cohesió social i la multiculturalitat. Durant la campanya, la CUP ho
va posar molt al centre del debat quant a la immigració, l’acolliment de nouvinguts... Creiem
que és una mancança evident i que no s’ha fet mai res en aquest municipi per canviar aquesta
situació. Per tant, fer certs plans, estudis i campanyes creiem que també ajudaria. Pel que fa a
patrimoni i cultura (després em referiré en altres termes), també es podia haver desenvolupat o
es podria treballar un catàleg d’elements arquitectònics, masos o mines com una inversió.
Sempre parlem que som molt rics patrimonialment, doncs cuidem el territori en aquest sentit.
També hi trobem a faltar, potser per manca d’explicació o perquè realment no hi són les
partides (no ho sabem), aplicacions clares en l’acció de plans directors que s’han aprovat en la
passada legislatura, com ara el  (PAES). També hemPla d’acció per l’energia sostenible
aprovat el , el , el Pla de dinamització del comerç local Pla de joventut Pla de dinamització del

 i el . Voldríem saber sinucli antic Pla de dinamització i competitivitat turística de Riudoms
realment aquest pressupost es contemplen línies d’actuació i línies polítiques per a
desenvolupar aquests plans o no. Si fem uns plans però després no duem a terme les accions,
o fins i tot avui encara no les coneixem, doncs és difícil també plantejar un sentit que sigui
menys crític amb aquest pressupost.
 
Recapitulem i el sentit del vot que l’assemblea local va decidir serà contrari a aquest
pressupost, basant-nos en quatre elements bàsics. El primer és que no s’ha fet cap proposta
de canvi en les actuals ordenances fiscals per tal d’incorporar elements de fiscalitat
progressiva. Tal com hem dit, és un pressupost expansiu però no tenim clar (i no sabem si l’
equip de govern ho té clar) l’execució de les inversions, per tant és molt difícil donar un xec en
blanc sense que l’equip de govern hagi explicat de quina manera executaran unes inversions
valorades en mig milió d’euros. Reiterem que ens trobem davant d’un pressupost continuista en
què no hi ha polítiques com per exemple per a combatre l’atur, per a complementar partides
socials, per a fomentar la cohesió social (com he dit abans) o per a desenvolupar una
planificació urbanística que fa molt de temps que hauríem de tenir més avançada. També
parlem de feminisme o LGBT, en els quals tampoc s’intueix cap tipus de polítiques. Finalment,
tampoc tenim clar si s’implementaran realment les línies mestres que hem definit en els darrers
anys. Per tant, va una mica lligat amb la manca de planificació o com a mínim amb la nostra
percepció de manca de planificació en l’execució d’algunes propostes. Més endavant em
referiré a altres qüestions per a no monopolitzar el debat».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jódar, per les aportacions, i manifesta el següent:
«Un cop fetes les preguntes, continuem amb les intervencions dels grups municipals pel que fa
al punt d’aquest plenari». I a continuació dóna la paraula al Sr. Ricard Gili.
 
El Sr. Ricard Gili, portaveu del grup municipal d’ERC-AM, intervé i manifesta el següent: «Bona
nit. Gràcies. Bon any també per a tots. Avui es porta a aprovació inicial el pressupost per a
aquest 2020 de l’Ajuntament de Riudoms, dels organismes i els ens dependents, l’EPE
Riudoms Gestió, l’EPE Riudoms Serveis i la Fundació Gaudí. En la nostra primera part de la
intervenció en aquest ple extraordinari d’avui plantejarem un seguit de preguntes tècnico-
polítiques i després farem una segona part més de posicionament polític.
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Anem amb aquesta primera part més tècnico-política, però abans de tot deixeu-nos agrair en
especial al Regidor d’Hisenda les més de tres hores d’explicacions sobre el pressupost que
hem tingut els darrers dies tan en la Junta de Portaveus com en la Comissió d’Hisenda. Que
quedi constància d’això. De la mateixa manera, voldríem deixar constància d’un seguit d’
informació i documentació rellevant que hem sol·licitat i que no ens han facilitat. D’una banda,
hem sol·licitat que es desglossin algunes de les grans partides incloses en el pressupost i que
són un calaix de sastre. Per exemple, les diverses despeses de promoció cultural que pugen
83.000 € (se m’ha dit alguna cosa, però no és suficient); les despeses de festes locals amb
152.000 € (excessiu en aquest calaix de sastre); i altres despeses de joventut amb 63.000 €.
També hem demanat accedir a la informació tècnica sobre els projectes inclosos en el Pla d’

. Són uns projectes (abans s’ha explicat) que pugen gairebé 556.000 €, un 8,59 % deinversions
la despesa i dels quals en sabem poca cosa. De segur que n’hi ha alguns dels quals fins i tot
vostès tenen poca informació, però en altres hi ha elements tècnics definits, per exemple el pla
d’aparcaments en aquesta primera fase o les obres de l’encreuament de l’avinguda Catalunya
amb el carrer Baltasar de Toda i de Tàpies. Tenir accés a tota aquesta informació i
documentació és rellevant per a poder conèixer en detall diversos elements clau d’aquest
pressupost. Per tant, cal millorar no només la transparència, sinó també les eines que
permeten i faciliten un debat públic i polític de qualitat. I com a comentari previ: tenint majoria
absoluta com té aquest govern (és una evidència), potser no calia esgotar tant els terminis. No
ho diem per haver hagut de treballar els pressupostos en Nadal, Any Nou i Reis (ho hem fet de
gust), sinó que ho diem perquè pot semblar que aquest govern no treballa de manera prou
anticipada.
 
Ara començo amb les preguntes que són sobre cinc temes diferents. Primer tema: constatem
que un any més el govern no ha fet canvis en els impostos, les taxes i els preus públics en els
quals un ajuntament pot fer-ho. Tenen previst fer-ho al llarg del mandat? Quina planificació
tenen per a fer front a l’increment acumulat del cost de la vida, és a dir, l’IPC?. Segon tema: en l’
apartat d’ingressos del pressupost consta una rebaixa de la partida sobre el preu públic d’
instal·lacions esportives. Tal com s’ha explicat en reunions anteriors, el motiu és una
disminució de quotes en la taxa de les instal·lacions esportives municipals, en concret la partida
baixa de 55.000 € en 2019 a 40.000 € en 2020. Tenim diverses preguntes i un comentari. El
comentari, és benvinguda sigui la rebaixa de les quotes de les instal·lacions esportives que el
grup d’Esquerra ha reclamat tantes i tantes vegades, i que tantes i tantes vegades el govern
havia rebutjat. I les preguntes, com deia fa un moment, vostès no han modificat cap taxa ni
preu públic per a aquest 2020. Tanmateix i segons aquesta rebaixa, entenem que sí que faran
una modificació en el preu públic de l’ús de les instal·lacions esportives. Com és que encara no
s’ha fet? I quan la faran? No hauria estat millor que s’hagués fet ja i poder-la aplicar a partir de l’
1 de gener? En quines instal·lacions concretament s’aplicarà aquesta rebaixa: als camps de
futbol, al pavelló, a les pistes de pàdel i de tenis o a altres pistes? Quan n’informaran a les
entitats esportives afectades? De fet, sabem que els propers dies tenen una reunió amb una d’
aquestes entitats. Tercer tema: en el pla d’inversions d’aquests pressupostos consta la
construcció d’una nova pista de tenis. Els altres grups municipals que fins ara hi ha intervingut n’
han parlat. Quina és la demanda d’ús de l’actual pista de tenis? A quants nous usuaris es podrà
donar resposta amb aquesta nova pista? Entenem que amb una inversió d’aquest nivell
(90.000 €) tenen aquest tipus de dades. Pel que fa al cost de la pista (90.000 €), pot semblar
excessiu si es fa una cerca simple quant a proveïdors en internet: hi ha pistes entre 20.000 € i
30.000 €. Per tant, quina és la causa d’aquesta previsió de 90.000 €? És per fer un tipus de
reforç extra en els fonaments, ja que la zona on es construiria era antigament un abocador d’
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escombraries? Existeix cap estudi tècnic previ que hagués detectat aquesta mancança? En tot
cas valorem positivament la construcció de la pista de tenis en benefici de l’esport base, però
demanem que es racionalitzi el màxim possible el seu cost. Quart tema: un altre dels projectes
que forma part del  és la posada en marxa d’una app municipal, és a dir, unaPla d’inversions
aplicació per a telèfons mòbils (abans també s’ha citat). Té un pressupost de 15.000 € i ens
han explicat que la faran de manera que s’hi puguin afegir mòduls. Pel que el govern ha
explicat i pel que consta en el seu pla, sabem que inclourà informació turística i aspectes
relacionats amb el comerç local. A més, serà un vehicle de relació entre els ciutadans i l’
Ajuntament. Pel que fa aquest projecte, quina interacció amb el ciutadà preveuen que es faci a
través d’aquesta aplicació? Segons el que ens comenten diversos experts consultats, el
pressupost de 15.000 € és baix si es vol fer una bona aplicació. S’han plantejat l’opció de
gestionar tota la informació que inclouran en aquesta app a través de la pàgina web de l’
Ajuntament, és a dir, destinar els diners a millorar el web de l’ajuntament? Ho han consultat
amb experts? Creiem que és important estar ben assessorats abans de prendre una decisió d’
aquest tipus, per tant, demanem una reflexió serena sobre on posem aquests 15.000 €. Quina
quantitat de persones està subscrita a l’aplicació eBando de l’Ajuntament de Riudoms? Això
ens permetrà també saber quin ús es fa a Riudoms de les accions vinculades a l’Ajuntament.
Cinquè i últim tema: en aquest pressupost no es preveu la creació de cap nova plaça de
treballador a l’Ajuntament. Durant la Junta de Portaveus i en la Comissió d’Hisenda s’ha
argumentat que la llei ho permet i la vegada s’ha dit que, un cop feta la RLT (que també s’ha
citat aquí i que esperem tenir aproximadament d’aquí un any i mig més pel que s’ha explicat),
de segur es podrà crear una nova plaça. De fet, el seu pla de govern inclou literalment el
següent: «Crearem una plaça de tècnic de turisme i de comerç, estudiarem la viabilitat d’

. Ens poden confirmar queincorporar una plaça de tècnic municipal d’esports i activitat física»
aquest és l’escenari en què treballen? Hi ha cap altra plaça avui que tinguin en ment crear?
Quant a la plantilla, tenim una pregunta tècnica. En la Comissió d’Hisenda, com deia abans, el
govern va explicar que no hi ha opció ara mateix de crear noves places de plantilla, però si de
canviar-ne. En concret, es va parlar d’ampliar la plaça de Guàrdia Municipal que ja existeix i
que és a temps parcial per una a temps complet si es renunciés a una altra plaça de la plantilla.
Entenem que si això és possible, també ho deu ser per a la plaça vacant administrativa. És a
dir, si es considerés renunciar a aquesta plaça administrativa, se’n podria crear una altra d’altre
àmbit i amb un cost similar. És així?
 
Aquí acabem amb aquesta primera part més tècnica de la nostra exposició. Passem ara a la
segona part més extensa sobre posicionament polític. Aquest pressupost que es porta avui a
aprovació inicial té un increment del 9,2 % en relació al de 2019. En concret suma uns 620.000
€ per a arribar als 7.343.000 €. Aquest increment és sobretot a causa de la pujada de tributs
(ho he explicat abans) provinents de l’Estat (325.000 €) i també a la pujada de préstecs
(421.000 € més). Una primera constatació: tot i l’increment del pressupost, aquest és
continuista. No hi ha cap retoc en aquells aspectes dels ingressos en què el govern té marge
per a actuar. Precisament sobre ingressos no hi ha cap rastre de tarifació social ni de
progressivitat fiscal, tampoc hi ha cap canvi substancial en l’apartat de despeses més enllà dels
projectes inclosos en el . Per tant, no percebem un perfil propi d’aquest governPla d’inversions
en relació amb els anteriors, no hi veiem una manera diferent de fer les coses, no hi veiem
atreviment. Una altra constatació: aquests pressupostos no són els nostres. És una obvietat
però és important dir-la, i no ho són perquè hi ha coses que no compartim, perquè hi ha coses
que faríem d’una manera diferent i perquè hi ha coses que trobem a faltar, algunes de les quals
són estratègiques.
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Aturem-nos, llavors, en un seguit de partides i capítols sobre els quals volem reflexionar.
Comencem parlant de l’atenció social. La partida d’assistència social i primària compta amb
66.235 €, un 0,93 % de tot el pressupost de l’Ajuntament. Repeteixo: atenció social un 0,93 %
de tot el pressupost. I vostès respondran que ha pujat 4.000 € respecte el 2019 i que no n’hi ha
per a tant. 4.000 € d’increment en atenció social... Home, només 4.000 € d’increment quan tot
el pressupost ha pujat gairebé 700.000 €... Però atenció a la dada següent: fa només dos anys,
el 2018, aquesta partida era sensiblement més alta. Insisteixo: aquest 2020 serà de 66.000 €
(números rodons) i fa dos anys, el 2018, era de 87.400 € (al voltant d’un 1,5 % del total del
pressupost d’aleshores). Faig un parèntesi: és cert que ja em semblava poc i també és cert que
en la pràctica després no s’executa en tota aquesta partida. Tanco el parèntesi i vostès em
respondran que el motiu d’aquest descens de 2018 a 2020 és que van haver d’eliminar la
partida de 30.000 € de lloguer social jove perquè la llei no els permetia executar-la. Des del
grup d’Esquerra els preguntem per què no van agafar aquests 30.000 € i els van destinar un
altre projecte social, per exemple a lluitar contra la pobresa energètica. En aquest pressupost
no hi ha cap partida específica per a reduir la pobresa energètica i això, malgrat que el mandat
passat tots els regidors d’aquest ple van aprovar una moció que es comprometia a fer-ho,
també falta en aquest pressupost. No ho veiem enlloc. Visió de gènere, com s’ha comentat
abans. En definitiva, no podem tenir l’atenció social despullada d’aquesta manera. Un altre
àmbit que cal destacar és el de la seguretat ciutadana, en el qual no hi ha un increment
significatiu de la partida. És cert que puja 18.000 € per a arribar als 415.000 €, però és una
pujada de caràcter tècnic a causa de petits ajustos. No entrarem a fons en el fet que un segon
vehicle de Guàrdia Municipal passi a ser de rènting, però en l’àmbit de la seguretat cal una
reflexió. Sobre el capítol del trànsit, ho volem deixar clar amb el pla d’aparcaments. Ho havíem
reclamat i de fet ho portàvem en el programa electoral. Per tant, endavant amb el pla d’
aparcaments previst en el . Ara bé, falta un pla de mobilitat basat en vianantsPla d’inversions
amb pacificació i sostenibilitat. En el pressupost tampoc es detecta una aposta ferma per la
promoció econòmica i turística, malgrat ser teòricament una de les prioritats d’aquest govern.
Així, la partida destinada a comerç, turisme i la petita i mitjana empresa es queda amb 57.000
€, només 5.000 € més que fa un any. Ja sabem que després d’aquests pressupostos encara
quedaran tres pressupostos més per a aquest mandat, i que hi ha temps per a corregir aquesta
situació, però aquesta partida avui només suposa el 0,80 % del pressupost de l’Ajuntament. En
aquest sentit fem la proposta següent: en el pressupost de la Fundació Gaudí consten 5.000 €
per a pagar l’empresa que realitzarà les visites guiades a la Casa Gaudí i altres espais
singulars de Riudoms. Perquè no es contracta una persona especialitzada en turisme i
promoció econòmica a mitja jornada a través del model de relació laboral que ho faci viable
perquè es faci càrrec de les visites guiades, a més d’aquestes tasques de dinamització
econòmica? Seria una opció per fer una bona gestió dels recursos públics i a la vegada
impulsar el comerç i el turisme local. Aquesta figura de dinamitzador podria servir per a
impulsar accions incloses en els plans de comerç local i turisme i que no tenen cap cost o
tenen un cost baix, però que necessiten de caps i de mans per a executar-les. Un exemple: cal
avançar amb fermesa en la captació de visitants a Riudoms i l’actuació de col·lectius concrets
ho facilitaria. Pensem en col·lectius com la gent gran, els escolars, les AMPA, les entitats
culturals... Cal dedicar temps i recursos a captar nous públics i generar dinàmiques per tal que
comprin productes locals. De fet, tan Junts per Riudoms com Esquerra Republicana portàvem
en el programa electoral la creació (abans l’he citada) de la plaça d’un tècnic de promoció
econòmica centrat en comerç i turisme. Mentre no es donen les condicions per a crear aquesta
plaça, perquè no posem fil a l’agulla i comencem a fer camí en la línia del que hem proposat
també sobre l’àmbit turístic però a la vegada vinculat a l’atenció al ciutadà i la comunicació?
Demanem (ho hem dit abans) una reflexió calmada i amb professionals dels diversos sectors
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implicats sobre la conveniència de posar en marxa l’app municipal o optar per la millora del web
de l’Ajuntament.
 
Parlem ara del nucli antic. Veiem que, més enllà de la tradicional partida per arranjar façanes,
no hi ha cap partida destinada a millorar-lo. No veiem diners per a comprar cases i solars per
esponjar. Ara mateix hi ha un fantàstic solar en l’encreuament del carrer Antoni Gaudí amb el
carrer Major. Han preguntat quin seria el cost de comprar-lo? Hi ha oportunitats que només
passen una vegada. També cal diners per a aplicar més beneficis fiscals en la implementació
de negocis al nucli antic, diners per a ampliar la partida per a arreglar façanes... És bo recordar
que tenim un pla de dinamització del nucli antic. És un pla justet i ho vam dir en el seu moment.
De la mateixa manera que hem dit que hi ha plans bons que ha fet aquest Ajuntament com, el
de dinamització local o el de comerç, el del nucli antic és justet però, encara que sigui justet, es
podria impulsar i no ho veiem. Fa 20 anys que des d’Esquerra ho reclamem. Potser comptin en
destinar al nucli antic recursos a través del PAM de la Diputació (el  de laPla d’acció municipal
Diputació), ja que en aquest 2020 l’Ajuntament preveu 100.000 €. Esperem que així sigui i que
es destinin al nucli antic. En tot cas, nosaltres hem de fer l’alerta que estem fent. De fet, per als
quatre anys d’aquest mandat ens consta que el PAM de la Diputació que s’ha d’aprovar preveu
atorgar a l’Ajuntament de Riudoms uns 630.000 €. Agafem el compromís de destinar una part
important d’aquest import al nucli antic? però no només a carrers, sinó també per a portar gent
a fer vida al nucli antic. Per cert, ja que parlem del nucli antic, el Pla de dinamització es va
aprovar en novembre de 2018. Des d’Esquerra vam presentar un seguit d’al·legacions per tal
de millorar-lo, el 18 de gener de l’any passat. És a dir, la propera setmana farà un any que vam
presentar aquestes al·legacions i encara no les han resoltes. Un any... El nucli antic no s’ho
mereix. No es poden fer plans i no aplicar-los. Una altra cosa pendent del nucli antic: quan
començaran les obres del carrer de les Galanes? Es van posposar perquè les havia de fer la
mateixa empresa que les del carrer Sant Bonifaci? Sabem que van portar molts maldecaps, per
tant quina és la situació actual amb el carrer Galanes? És important que se n’informi els veïns.
 
Fins aquí hem comentat els grans capítols i partides que, segons el nostre criteri, han de ser
impulsats. Ara veurem algunes partides en les quals considerem que tenim marge de maniobra
per a reduir-les. Comencem parlant de les despeses en electricitat que pugen 193.000 €. Les
podem reduir? De segur que sí. Ho podem fer d’avui per a demà? Sí i no. Sí, perquè de segur
aquí tenim marge per a fer una gestió més racional, i no, perquè les despeses d’electricitat són
les que són. Ara bé, això vol dir que no les podem reduir a mig termini? Clarament sí que ho
podem fer. I com? Apostant per l’energia verda i per la implementació de sistemes que ens
permetin autoproduir electricitat. Això és ràpid i no és d’avui per a demà, és cert. Però en
quatre o sis anys podríem notar un bon canvi. Penso, per exemple, en les magnífiques
cobertes que tenim en diversos edificis públics de Riudoms (escoles, institut, CAP...) Ens les
imaginem cobertes de plaques solars? Ens imaginem la creació d’una estació de captació i
emmagatzematge de tota aquesta energia? I si fem un pla de reducció energètica que cada
vegada aposti per energies verdes? També hi ha un altre paquet de despeses en què, per
exemple, podem incloure telecomunicacions que caldria estudiar si es poden reduir. No diem
que es pugui: no ho afirmen perquè no tenim la informació suficient, però sí que animem el
govern a buscar fórmules que ho permetin. Passem ara al capítol de festes i celebracions que
puja 165.600 €, un 2,33 % del total del pressupost de l’Ajuntament per a festes. Si algú vol, que
faci la comparació amb l’atenció social. Certament el capítol de festes baixa uns 45.000 €
respecte l’any passat perquè, segons ens ha explicat el govern en aquestes reunions prèvies, s’
han reajustat els costos d’algunes festes que s’han creat els darrers anys i que no estaven del
tot ben definits. És a dir, no és que baixin els diners que ens hi gastem, el que baixa és el que
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està pressupostat perquè el que s’havia pressupostat fins ara no era real. No ens hi gastem
menys diners, sinó que ho pressupostem més correctament. Aquest matís és important. Un
apunt: hi ha un moviment en aquesta partida de festes que és la de publicitat. L’any 2019 hi
havia 14.000 € (s’ha dit abans) i s’han mogut. També vull deixar constància perquè no sembli
que reduïm tant, sinó que hi ha un moviment d’una partida. Tornem a les festes: no farem
demagògia amb aquesta qüestió ni posarem una o altra festa en el focus, però aquest capítol l’
hem de reduir. Hi ha marge per a fer-ho. En els darrers mandats s’han creat despeses que des
d’Esquerra considerem innecessàries i per tant, en alguns casos cal fer marxa enrere. Aquí faig
un altre incís: arreu del pressupost hi ha  partides que en realitat es podrien considerar com a
festes o que són despeses indirectes derivades de les festes. Parlo de partides com cultura que
per a nosaltres és prioritària, però no s’ha de confondre amb festes. De segur que també
trobaríem elements d’aquest tipus en joventut. És més, quantes hores de la brigada municipal s’
han de dedicar a la gestió de festes? I de la Guàrdia Municipal? Un datari indicatiu sobre això:
el 24 d’octubre passat (encara no fa ni tres mesos) es va incorporar un nou vigilant a l’equip de
la Guàrdia Municipal per a cobrir una plaça vacant a temps parcial. Faig un parèntesi: ja saben
vostès, perquè així ho han repetit en diverses ocasions, que som partidaris de fer esforços per
a ampliar la Guàrdia Municipal. Tanco el parèntesi. Doncs bé, el curiós del cas és veure quins
arguments es van donar per a contractar aquest nou membre de la Guàrdia municipal. Segons
consta en el decret d’alcaldia signat un dia abans, el 23 d’octubre, la contractació d’aquest
agent es va fer per fer front (i llegeixo textualment) «a l’augment de celebracions i activitats que

. És a dir, vam contractar un agent municipal sobretot per l’s’estant duen a terme al poble»
augment de les festes.
 
Tanquem el capítol de festes i obrim el de publicitat i propaganda, un capítol que puja 50.000 €.
Estem convençuts que també hi ha marge per a reduir la despesa. Cal una reflexió serena i
professional sobre quin és el retorn econòmic de tota aquesta publicitat. La gent d’Esquerra
estem d’acord a promocionar la Fira de Riudoms, el comerç local i els productes locals per
descomptat. Ara bé, cal mirar quina és la millor manera de fer-ho: això inclou els continguts, els
enfocaments i la selecció de mitjans de comunicació on fer aquesta publicitat. Acabem amb
tota aquesta reflexió que estem fent sobre capítols i partides del pressupost i ho fem amb dues
qüestions. La primera fa referència a la cultura. El capítol de cultura certament augmenta
33.000 € fins arribar als 209.000 € però, per les explicacions que s’han donat, no s’hi perceben
elements transformadors per impulsar una cultura pròpia. En aquest sentit, és imprescindible
saber que hi ha sota la partida. Ho dèiem al principi: despeses diverses de promoció cultural
integrades en el capítol de cultura i que pugen 83.000 €. No pot ser que no tinguem una visió
més detallada d’aquesta partida. Caldria veure si tot el que es ven com a cultura realment ho
és. La segona qüestió fa referència a la participació. S’hi dediquen 0 € i ens referim a una
participació activa i real, amb reflexió i contrast d’arguments. Aquí no podem incloure les
subvencions que es donen a través de la consulta de la Fira. Aquestes subvencions no són
participació, són una mena de lluita entre entitats per a veure qui s’emporta uns diners extra.
 
Fins aquí el repàs que volíem fer de capítols i partides d’aquest pressupost. Ha estat un repàs
realista tan pel que fa a les partides que considerem que cal ampliar com a aquelles que caldria
racionalitzar. No volem fer un brindis al sol. En aquest sentit som conscients que tot el que hem
exposat no es pot fer de cop: en alguns casos perquè no hi ha prou diners i en d’altres perquè l’
estructura actual de l’Ajuntament no ho permet fer d’avui per a demà. Per tant, insisteixo, hem
fet tota una exposició realista. Un cop dit això, estem convençuts que hi ha recorregut per a
canviar determinades coses i millorar el pressupost de 2020, i per descomptat per a seguir fent-
ho al llarg de quatre anys. Aquí és on ens podem trobar. Al final és qüestió de prioritats. Deia
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abans que aquests pressupostos no són els nostres perquè hi ha coses que no compartim i
coses que faríem de manera diferent. Doncs bé, tampoc són els nostres pressupostos perquè
no s’ha comptat amb nosaltres per a la seva confecció, no ens han dit res per a participar (no ja
en els pressupostos globals, sinó en algun punt concret en què hi pugui haver opcions d’
entesa), cap reunió prèvia... És cert: el govern no té cap necessitat de fer-ho perquè té majoria
absoluta. Però també és cert que en la trobada que Esquerra Riudoms i Junts per Riudoms van
fer el juny passat abans de la constitució d’aquest Ajuntament, els dos partits vam mostrar
voluntat d’entesa i també vam convenir que hi havia un seguit de qüestions en què aquesta
entesa era possible. Per tot el que hem exposat, el grup municipal d’Esquerra a Riudoms no
pot donar suport a aquest pressupost. Tanmateix, no hi votarem en contra. Avui ens abstindrem
i ens abstindrem perquè és la millor manera de tornar a posar sobre la taula la nostra voluntat
de mà estesa. Ho vam fer en la trobada prèvia a la constitució de l’Ajuntament que ara citava i
ho vam fer el dia de la constitució d’aquest ajuntament. En el discurs que vam pronunciar es
van utilitzar conceptes com «mà estesa», «dialogar» i «sumar», i també vam reclamar que
tothom ha de cedir i arribar a acords per fer avançar Riudoms. També ho vam fer en una
conversa que vam tenir l’alcalde i jo el passat 2 de desembre i en què personalment vaig
expressar de nou aquesta voluntat d’arribar a acords. Vam acordar reunir-nos amb els nostres
respectius equips al començament d’aquest any i ho hem tornat a dir en el butlletí que com
Esquerra Riudoms hem repartit els darrers dies per totes les cases del municipi i que té un
titular claríssim: . Aquest oferiment de mà estesa queMà estesa al govern en temes de poble
els fem no és un brindis al sol. La mà estesa no és un concepte abstracte que es queda als
núvols, és un concepte que podem aterrar en temes i projectes concrets. De fet, el butlletí que
hem repartit detalla diversos d’aquests temes en què hi ha capacitat d’entesa. És més, en el
pressupost que avui ens presenta el govern de Junts per Riudoms també hi ha temes i
projectes on això és possible. Cito quatre exemples. Hi ha una partida de 76.000 € destinada a
fires. Podem seure i analitzar com fer evolucionar la Fira de Riudoms en línia amb el projecte
de la Gastrofira i d’altres idees atrevides? Hi ha també una partida que no hem citat de 15.000
€ dins la recollida de residus que servirà principalment per a impulsar (així s’ha dit
anteriorment) la campanya de la  Aquest és un projecte que impulsa el ConsellBona brossa.
Comarcal i en aquest plenari (és bo recordar-ho) hi ha tres consellers comarcals: l’alcalde, el
company del PSC i un servidor. Ens podem trobar i veure com podem col·laborar-hi? En el Pla

, tal com s’ha comentat anteriorment, es contemplen 15.000 € per posar en marxad’inversions
una aplicació mòbil municipal. Podem seure per a estudiar quines són les millors opcions? I l’
últim exemple: vostès contemplen una reducció de les quotes que paguen les entitats per l’ús
de les instal·lacions esportives. Ho he dit abans: és una reclamació històrica d’Esquerra.
Podem consensuar les bases del nou model? Aquesta abstenció d’avui d’Esquerra Riudoms no
és un xec en blanc, i no ho és per dos motius: el primer perquè ja anunciem que presentarem
diverses al·legacions per a millorar aquests pressupostos (algunes les hem indicades en l’
exposició que hem fet) i d’altres de noves que ja estem treballant; i el segon motiu és perquè
volem veure on arriba la voluntat d’entesa que Junts per Riudoms ens va expressar el juny
passat. Ho començarem a percebre en la reunió que vam quedar de fer en les properes
setmanes. En definitiva, aquests no són els pressupostos d’Esquerra Riudoms. No s’ha
comptat amb nosaltres per a la seva elaboració. Hi ha altres que no compartim i d’altres que
són insuficients o fins i tot inexistents. Malgrat això, avui donem una oportunitat al govern amb
la nostra abstenció. És una oportunitat i no un xec en blanc. Les properes setmanes veurem
quina és la voluntat del govern a través de com es resolen les al·legacions i la reunió que hem
de mantenir, per arribar a acords. Volem arribar a acords amb un doble objectiu: millorar
Riudoms i ajudar a solucionar problemes que tenen les famílies riudomenques. La mà d’
Esquerra Riudoms continua estesa i continua perquè és imprescindible que aquest govern sigui
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més atrevit. Moltíssimes gràcies».
 
A continuació el Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Gili, i manifesta el següent: «Hi ha
hagut diferents preguntes formulades en aquest plenari que el regidor d’Hisenda i jo mateix
intentarem contestar. També vull que entengueu que, tot i que la voluntat és contestar el màxim
de preguntes possibles, hi ha preguntes molt detallades i tècniques que avui no podran ser
contestades, però ho seran al més aviat possible. Jordi, si vols, tens la paraula i contestes. Jo
també intervindré en el moment que cregui oportú».
 
El Sr. Jordi Domingo intervé i manifesta el següent: «Sí. Donaré resposta a totes aquelles que
sigui possible. Quant a la primera pregunta que ha formulat el PSC, efectivament el cost de
construcció de la pista de tenis és molt més barat i per tant, l’increment substancial que aquí es
preveu és perquè s’hauran de fer uns treballs d’adequació del subsòl, fet que ja ha succeït en
altres casos. De tota manera, també és una generalització. S’ha comentat vàries vegades el fet
que en un pressupost es contempli una xifra és la millor estimació, potser una mica a l’alça,
però després no vol dir que s’hagi d’acabar gastant aquests 90.000 €, sinó que s’ajustarà al
que realment sigui el seu cost, tant per al desenvolupament del projecte com per a fer les
licitacions (en molts casos van a la baixa). Per tant, és la millor estimació que tenim per l’
experiència d’altres casos.
 
En quant a la CUP ha comentat que no hi ha una nova fiscalitat progressiva. Sí que n’hi ha una
que conté el pressupost d’ingressos, que és la que contemplen en aquests moments les
ordenances fiscals. També s’ha plantejat (i quan sigui possible s’analitzarà) la possibilitat d’
incorporar-ne altres. No sé si amb la profunditat que deia l’Enric, però almenys sí que hi havia
una previsió de contemplar-ne algunes d’elles, encara que en aquests moments no estic en
condicions de concretar. Pel que fa als gravàmens dels IAE’s, crec que s’han de justificar molt
bé i veure les condicions, per això és difícil pel tipus d’empreses (no tenim aquí unes grans
empreses, tenim unes empreses mitjanes) a fi de fer una distinció segons la seva fiscalitat.
Quant a l’impacte que poden tenir les sentències judicials dels terrenys sobre l’IBI no
desenvolupats, sinó recordo malament, aquest aspecte ja va ser considerat i no es va
contemplar cap increment en el passat exercici de 2019. Per tant, aquí no hi ha cap afectació
perquè no es va arribar a aplicar la fiscalització d’aquests terrenys no desenvolupats.
 
L’evolució en relació amb la planificació del deute, doncs és evident que en aquests moments
no podem donar una planificació quan encara no tenim la previsió de quines seran les
inversions. La part de finançament amb crèdit extern està exclusivament motivada per les
inversions i lògicament el que avui presentem és el pressupost d’aquest exercici, però no la
planificació del que serien els propers quatre anys. Quan això es faci, s’hi podrà veure quina és
aquesta evolució. El que podem dir per l’evolució del passat, és que normalment hem
mantingut unes oscil·lacions sempre per sota del 60 %. Per tant, si ens retrotraiem en aquests
moments, també dependrà lògicament en cada moment de la possibilitat d’aconseguir altres
subvencions per a poder finançar les inversions. Pot ser difícil per a nosaltres en aquest
moment. Un cop dit això, doblarem el finançament o el reduirem a la meitat. Evidentment s’
hauria de conèixer i tenir la bola de vidre per a poder fer totes aquestes estimacions a llarg
termini o a mig termini, ja que quatre anys és un període de temps molt llarg.
 
Sobre el tema del , se n’ha parlat àmpliament tan en la Junta de portaveus comPla d’inversions
en la sessió de la Comissió Informativa. El que s’ha exposat és que la informació que hi ha
disponible és la que consta en el pressupost i que evidentment són estimacions basades en
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uns esbossos del que es preveu fer, però que no hi ha un projecte desenvolupat, i no hi pot ser
mentre no tinguem el pressupost aprovat. Un cop tinguem el pressupost, evidentment és clar
que es tenen idees com la del Pla d’aparcaments (per dir una de les que s’han citat) perquè hi
ha una sèrie de zones disponibles on s’haurà de fer les actuacions. Quines? Doncs caldrà
veure en cada moment les que siguin necessàries i l’ordre de prioritats, en aquest moment
tampoc està previst. Això és una primera fase, com diu el projecte del pressupost, amb la qual
cosa n’hi haurà d’altres. La prioritat vindrà marcada doncs per la possibilitat de tenir
disponibilitat d’aquells terrenys en la major o menor dificultat que es per a poder arribar-hi.
 
Quant a la RLT, s’ha comentat la mala gestió de tots aquests anys. Era també un fet que es
portava a terme en l’anterior govern, del qual jo també formava part, i s’havia dit que hi havia la
possibilitat que podia ser atès per la Diputació. Un cop vist el temps que ha passat i després d’
insistir en la possibilitat de posar-la en pràctica, ens han dit que potser tenien poca capacitat
per poder atendre un ajuntament de l’envergadura del de Riudoms. Llavors ha sigut quan s’ha
pres la decisió de considerar-ho ja com una externalització. Evidentment pot tenir un cost però
els serveis de la Diputació també ens haguessin cobrat una bona part d’aquest per un valor del
75 % més del que pugui costar. Vull dir que evidentment estan en el seu dret de poder
comentar com farien vostès aquest pressupost i com entén el govern actual que l’ha de fer,
sempre en el bon sentit de que hi ha coses per a millorar. Per tant, les coses s’hi poden fer de
moltes maneres. Aquest govern ha interpretat que era aquesta la manera de fer-ho i que en l’
esdevenir del temps veurem si ho hem encertat, que és el que pensem, o si per contra hi havia
altres posicions que podien ser considerades.
 
Pel que fa a la qüestió del Ricard, evidentment hi ha un increment del cost de la vida i que
aquest cost ha vingut afortunadament en les aportacions o participacions dels tributs de l’Estat.
Per tant, en algun moment potser sí que s’hagi de contemplar algun increment o com resoldre l’
increment del cost de la vida. Evidentment en aquests pressupostos ja no hi som a temps i per
tant, no es contemplen. Quant al preu públic per a les instal·lacions esportives, no hi ha hagut
una revisió del preu. No està previst fer-la sinó que ha sigut tal com s’ha explicat: per un ús
diferent de les instal·lacions. Tanquem l’explicació sobre la pista de tenis amb el que he
explicat al començament. Per tant, la seva pregunta pot quedar contestada. Quant a la posada
en marxa de l’app, això també té un contingut que després serà contestat per l’alcalde. En
relació amb la possibilitat de crear una plaça al 100 % i eliminar-ne una altra, la visió almenys d’
aquest govern no és fer-ho d’aquesta manera, sinó que és conservar les places que hi ha
creades amb els percentatges i optimitzar el seu funcionament. També s’ha comentat que
potser una part o uns departaments de la plantilla vagin sobrecarregats de feina i no sigui
possible donar tot el servei com s’hauria de fer, però les places vacants són d’una altra àrea
funcional. Per tant, és difícil eliminar una plaça, per exemple la de la Llar d’Infants, per a posar-
la en els serveis administratius. Llavors, aquesta no és ara la idea d’aquest govern.
 
Pel demés jo crec que han sigut qüestions de caire polític i per tant, el nostre grup municipal ja
s’hi posicionarà al respecte».
 
El Sr. Alcalde agraeix la intervenció del Sr. Jordi Domingo, i manifesta el següent: «Deixeu-me
que contesti alguna pregunta, ja sigui en la meva condició de regidor o com a alcalde, doncs
puc disposar de més informació que el regidor Jordi.
 
Quant a l’aplicació, una qüestió que s’ha comentat recurrentment en aquest plenari, jo crec que
vam intentar que la idea quedés clara en les reunions prèvies. La idea és que l’aplicació
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municipal creixi en el temps. Entenem que el cost de l’aplicació es pot entendre si és més baix,
però la idea és que creixi en el temps. Per això, la proposta que fem a tots els proveïdors és
que l’aplicació sigui per mòduls. És una aplicació que en una primera instància ha de ser molt
informativa sobre el municipi i creiem fermament, després de fer les consultes tècniques
corresponents, que les app són el futur pel que fa a la informació en detriment de les pàgines
web, o almenys això és el que ens diuen les persones amb qui hem contactat. De segur tots els
aquí presents utilitzem freqüentment aplicacions al nostre mòbil i no utilitzem tan ferventment
pàgines web. Per tant, la idea és que sigui una aplicació senzilla d’utilitzar, que tingui
notificacions, que qui la tingui instal·lada en el seu mòbil (ara improviso) pugui rebre una
notificació de l’oferta d’un comerç del nostre municipi, una oferta turística del nostre poble... I
que, per tant, s‘hi pugui interactuar amb algun dels mòduls futurs. Aquesta aplicació exigirà
donar resposta per part de l’administració. Per exemple, si aquesta aplicació té la possibilitat d’
interactuar amb l’Ajuntament (és la intenció que sigui així però no en primera instància) per a
comunicar un desperfecte a la via pública. És veritat que en aquell moment hi haurà algú per a
contestar-hi. Per això hi haurà una segona instància, perquè s’haurà de definir molt bé com es
fa aquesta resposta i que ningú quedi sense resposta. Tanmateix, és veritat que ja és obligació
de l’ajuntament respondre qualsevol consulta que els ciutadans ens transmetin per qualsevol
canal. Per tant, serà responsabilitat de l’ajuntament que això es contesti. Espero que hagi
quedat clara l’explicació de les app. Si no és així, en una en una segona ronda podrem fer-ne
més extensió.
 
Pel que fa les bústies dels disseminats, la intenció és que aquestes siguin bateries de bústies
que es posen a les entrades dels camins. No posarem una bústia a cada un dels masos. Jo no
sé si ho heu vist, però en altres municipis hi ha bateries de bústies que es posen a les entrades
dels camins principals més habitats. No en tindran tots els camins de Riudoms. Si algú pensava
que es posaria una bústia a cada mas, doncs no serà així.
 
S’han fet algunes referències que, tot i que el pressupost no tingui les paraules  o cohesió social

, per descomptat que en aquest pressupost hi ha accions d’aquest àmbits. Perinterculturalitat
exemple, hi ha un pla educatiu municipal d’entorn aprovat que en parla, hi ha un pla de joventut
que en parla, hi ha un pla de comerç que en parla... Per tant, en el pressupost no hi ha
aquestes paraules que heu definit vosaltres però sí que hi ha documents de treball que en
parlen i que, per descomptat, s’intentarà treballar-hi. Estic content que tots els aquí presents
estiguem sensibilitzats perquè no pot ser d’una altra manera.
 
Estic intentant recordar el que ha respost el Jordi per no solapar-me... També es va respondre
en reunions prèvies al plenari que tots els moviments de personal es faran en el moment que la
RLT estigui realitzada, almenys aquells moviments de personal que siguin rellevants i
importants. Tenint en compte que la RLT estarà feta per professionals, doncs haurà de dotar
aquells departaments en què cregui que falta personal. Un assumpte recurrent és la Guàrdia
Municipal. Per descomptat, estem més que preocupats pel que fa a la seguretat ciutadana. El
nostre municipi té una ràtio (ara parlo de memòria) superior a 1,5 agents per 1.000 habitants.
Per tant, és una mitja superior a la mitja catalana d’agents de cossos de seguretat. Per tant,
creiem que estan fent una bona feina. Aprofito també per a agrair la feina que fan moltes
vegades, la qual és superior a la que les seves competències i responsabilitats exigeixen: no
hem d’oblidar que el nostre cos és un cos de vigilants i que hi ha moltes competències que són
de Mossos d’Esquadra que, en el moment en què es requereix, el nostre cos de vigilants els
trasllada les competències i les fan de la millor manera possible. Prova d’això, és una actuació
que va fer el nostre cos ahir mateix en un accident que va haver a la carretera de Vinyols. Per
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descomptat, és un assumpte amb el qual estem sensibilitzats. En el moment que la RLT ho
dictamini, doncs també ens hi posarem. Tot i això, dotarem de material necessari. Dèiem que l’
ampliació del pressupost no és suficient per a la seguretat, doncs escolti’m, aquest pressupost
dota els guàrdies d’un vehicle nou i d’una sèrie d’EPIS que són molt importants per a ells. Per
tant, nosaltres creiem que és un pressupost que també respon a la preocupació del govern
respecte a la seguretat.
 
Pel que fa a la qüestió social, és recurrent. Cada any és exactament el mateix, cada any tenim
el mateix assumpte sobre la taula i cada any hi ha la mateixa resposta: serveis socials no és
competència de l’Ajuntament de Riudoms, serveis socials és competència d’administracions
superiors, entre d’altres el Consell Comarcal. A més, la majoria de diners que es gasta l’
Ajuntament de Riudoms en serveis socials és un conveni amb el Consell Comarcal, que és qui
té la competència. Tot i això, hi ha d’altres partides que no tenen el nom de  peròserveis socials
sí que ho són. Aquí parlem molt de festes, i les festes no són un servei social? I veure tota la
il·lusió dels nens en una festa en moments molt durs no és un servei social també? Potser no
sigui un servei social directe de l’ajuntament, però sí que és un treball que aprova el bon fer i el
bon viure dels ciutadans del nostre municipi.
 
Quant a les altres preguntes, si no queden contestades doncs ens ho indiquen i intentarem
tornar a contestar-les més endavant. Deixeu-me fer dos comentaris al respecte. Gràcies per
manifestar la intenció de vot de cada un dels grups, tot i que ens hagués agradat que hagués
sigut després del debat perquè un debat precisament és això: és per a debatre i, un cop acabat
el debat, veure quin és el vot que s’emet. Però pel que veig, tots el portàveu ja he pensat de
casa. En tot cas, vull agrair el gest dels grups que us abstindreu en aquesta votació, un gest de
bona voluntat»
 
Una vegada finalitzada la intervenció del Sr. Alcalde, dóna la paraula de nou als grups
municipals, per si algú vol fer alguna intervenció.
 
A continuació intervé el Sr. Enric Jódar, del grup municipal de la CUP, que manifesta el
següent: «Probablement no ho he explicat bé o potser que no ho hagi manifestat. Quan parlo
de l’IBI rústic i de la sentència és perquè entenc que hi ha propietaris de terrenys que poden
sol·licitar un retorn de la liquidació amb retroactivitat de quatre anys. Per tant, aquests diners
els ha de tornar algú. És en aquest sentit, doncs volem saber si el cadastre fa la gestió i
després donarà menys diners en anys posteriors... L’impacte econòmic era per aquest dubte
en cas que els propietaris vulguin que se’ls hi tornin la liquidació o se’ls adeqüi amb
retroactivitat de quatre anys. No ha quedat contestada la pregunta sobre l’IBI rústic, és a dir, l’
impost de vehicles a agricultors professionals. Suposo que s’hauran descuidat. Repeteixo: era
si es tenia previst fer cap tipus de bonificacions o modificacions en el cas de l’IBI rústic i l’
impost de vehicles de tracció mecànica, perquè aquells agricultors que tenen l’activitat
professional s’hi poguessin acollir i ajudar una mica. Evidentment podem diferir, però veig que
en la part de com gestionem el pressupost i les polítiques em reafirmo: per molt que no hi
estigui explicat, nosaltres no tenim una bola de vidre per a saber quines són les intencions del
govern, quines polítiques vol desenvolupar i quines són les accions concretes dels plans que
estan aprovats per l’Ajuntament. Celebro que els altres grups hagin pogut fer confiança al
govern d’aquesta manera però nosaltres, si no veiem una especificació concreta de com s’
aplicaran aquestes polítiques, tampoc podem fer un acte de fe. Si en el torn següent alcaldia o
qui sigui ens pot explicar quines línies polítiques tenen pensades per a les diferents àrees,
doncs també entendríem una mica aquests set milions d’euros en què els dedicarem.
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Respecte a les places de l’Ajuntament, entenem que hi ha serveis que van més sobrats i altres
que van menys, però sempre s’ha posat l’exemple de la Llar d’Infants. No sé com està la ràtio
ara mateix en aquest centre, però ho hem parlat amb els treballadors. Si algú es posa malalt o
ha d’anar al metge o el que sigui, com ho fem per a cobrir aquests moments puntuals si tenim
la ràtio que tenim i veiem places vacants en la plantilla? En aquest sentit dèiem de cobrir certes
places vacants que potser són interessants de tenir-les en compte.
 
Pel que fa al de festes i els serveis socials, és que això és repetir el de fa tres anys. Em sembla
que ho va dir l’alcalde fa tres anys: tot és social. Llavors si tot és social, jo li donaré la mateixa
resposta que va donar el meu company aquí fa tres anys: si tot és social, posem-ho tot en la
partida de despeses socials i ja no cal mirar tantes coses del pressupost. Per tant, si fem una
afirmació d’aquest tipus, jo li puc tornar la mateixa resposta. Si mirem les actes de fa tres anys,
em sembla que era exactament aquesta la discussió.
 
Respecte a la intenció de vot, després del debat hem tingut molt de temps per a parlar d’aquest
pressupost. Mentre vostès el confeccionen... Evidentment havia de passar un procés tècnic per
Intervenció, etc. Per tant, no el tenien clar i definit però han tingut molt de temps per a discutir
aquest pressupost. Jo hi vinc amb una decisió presa (òbviament tinc els meus ) i entenctempos
que cada de formació política s’organitza de la manera que vol. Si vol que li diguem el nostre
posicionament al final, li demanaré un temps de recés per a fer una assemblea de la CUP
entremig del debat de pressupostos però crec que no és la vostra voluntat. Per tant, haig de
manifestar el posicionament abans. Quant a la qüestió social (que sí que és un debat recurrent)
hi estem d’acord. En relació amb les polítiques de serveis socials que estan mancomunades
amb el Consell Comarcal (algunes venen derivades de la pròpia Generalitat i les mancomuna
amb el Consell Comarcal), hi estem d’acord: la LARSAL té unes limitacions i diu que no hi pot
haver una duplicitat de serveis, d’acord? Aquests serveis que ofereix una institució no els pot
oferir un altre ens perquè llavors hi ha una duplicitat de serveis, però no estem d’acord amb l’
eficiència de totes aquestes lleis restrictives en l’autonomia local. No hi estem d’acord però
existeixen. Entenem que facin referència a això però també hi ha altres serveis que el Consell
Comarcal, la Generalitat i la Diputació no estan oferint. En el Consell Comarcal ningú té una
borsa de mediació en habitatge ni una política per a identificar pisos buits als municipis. Per
tant, és un servei que no està oferint cap administració i entenem que podríem demanar un
traspàs parcial de competències (ho faig una mica improvisat perquè legalment no sé els
instruments) o podríem signar més convenis amb el Consell Comarcal perquè els redistribueixi
segons quines responsabilitats. Per tant, parlem amb aquestes institucions. Si és un debat
recurrent, fem una comissió informativa extraordinària, seiem d’aquí dos mesos, parlem amb
els respectius equips jurídics de les nostres formacions polítiques i mirem de quina manera pot l’
Ajuntament de Riudoms recórrer aquests serveis que actualment estan mancomunats i ofereix
una altra administració, però que realment no s’estan duent a terme. I per tant, si ningú els està
duent a terme, no existeix duplicitat de serveis. He parlat del cas d’habitatge, una altra proposta
que va sortir del grup d’Esquerra (sinó recordo malament la legislatura passada) és un pla local
d’habitatge. La Diputació de Barcelona ofereix assessorament als municipis per a fer plans
locals habitatge. Que jo sàpiga, la Diputació de Tarragona no. Perquè no van amb els seus
companys de partit a les seves institucions i els exigeixen que hi hagi canvis i que es doni
prioritat a aquestes qüestions? En el Consell Comarcal i en la diputació. Nosaltres ja no som a
la Diputació i poden respirar tranquils, però facin-ho vostès almenys. És a dir, el que no pot ser
és que vinguem aquí, diguem el mateix de cada any i que la llei no ens ho permet, però estan
governant consells comarcals, diputacions i generalitats i aquí no canvia res. Entenem que des

A
q
u
e
s
t
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
é
s
 
u
n
a
 
c
ò
p
i
a
 
a
u
t
è
n
t
i
c
a
 
d
e
l
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
e
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
 
o
r
i
g
i
n
a
l
 
c
u
s
t
o
d
i
a
t
 
p
e
r
 
A
j
u
n
t
a
m
e
n
t
 
d
e
 
R
i
u
d
o
m
s
.
 
P
o
d
e
u
 
v
e
r
i
f
i
c
a
r
 
l
a
 
s
e
v
a
 
a
u
t
e
n
t
i
c
i
t
a
t
 
a

t
r
a
v
é
s
 
d
e
l
 
s
e
r
v
e
i
 
d
e
 
v
a
l
i
d
a
c
i
ó
 
d
e
 
l
a
 
S
e
u
 
E
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
a
 
d
e
 
l
'
E
n
s
 
a
m
b
 
e
l
 
C
V
E
 
D
0
3
3
7
3
4
C
5
B
5
A
4
C
C
3
8
9
7
D
3
6
3
7
5
1
6
F
4
E
D
0
 
i
 
d
a
t
a
 
d
'
e
m
i
s
s
i
ó
 
2
1
/
0
8
/
2
0
2
0
 
a
 
l
e
s
 
1
4
:
0
8
:
2
2

SIGNAT ELECTRÒNICAMENT PER:
TCAT P Margarita López Abad - DNI ** el dia 20/02/2020 a les 15:33:44 i Sergi Pedret Llauradó - DNI ** (SIG) el dia 20/02/2020 a les 19:33:38



del municipi no canviarem tot el món, però si hi ha coses que ens incumbeixen, moguem el cul i
fem actuacions. És el que he dit: si cal, ens reunim en una comissió informativa extraordinària i
comencem a discutir (en presència d’Intervenció i Secretaria) quines possibilitats legals hi ha o
no hi ha, i com s’interpreten aquestes possibilitats. En relació amb les subvencions de l’informe
d’Intervenció, nosaltres creiem que cal un canvi de model i, de la mateixa manera que abans,
emplacem la resta de formacions i l’equip de govern per a parlar-ne. Nosaltres creiem que les
subvencions que s’atorguen o que s’haurien d’atorgar al municipi haurien de respondre a
criteris més objectius, i haurien de respondre en quin entorn social tenen lloc les activitats que
desenvolupen les entitats al municipi. No és el mateix una entitat que desenvolupa la seva
activitat i en pugui gaudir tot el poble que una entitat que desenvolupi altres tipus d’activitats per
al gaudi dels seus socis. Doncs entenem que les subvencions haurien de calibrar aquests
criteris i ser més objectius. Després, respecte al mètode de concurrència competitiva o
nominativa que deia l’interventor, doncs nosaltres som partidaris de crear unes bases
objectives a l’hora de repartir els diners. Hi ha municipis, per exemple la Selva del Camp, que
tenen un pla estratègic de subvencions. Perquè no ens dotem d’un instrument així? I veurem
més clarament quines partides o quin tipus de subvencions i per a quines entitats atorguem,
per a què serveixen i quin retorn tenen al municipi. Per tant, en certa manera també hi ha
marge de voler canviar les coses poc o molt en aquesta línia. Ja que estem parlant de
subvencions i com que abans he esmentat també la part de promoció cultural i de definir una
línia política o cultural pròpia, destaquem que un 63 % de les subvencions que es preveuen
atorgar a la partida de promoció cultural són dedicades a l’església: 26.200 € de 41.550 €, em
sembla un detall no menor. Un percentatge que augmenta respecte a l’any 2019 quan era del
49%: 29.200 € de 52.750 € que s’atorgaven. Sabem que l’edifici de l’església des de fa uns
mesos està catalogat com a bé BCIN, però ens preguntem si això vol dir que a partir d’ara l’
ajuntament dedicarà recursos any rere any al manteniment d’un edifici que no és de la seva
propietat i que tampoc està en la seva potestat i, ja posats a dir, tampoc paga IBI. Per tant,
dedicar recursos de promoció cultural a un edifici que no és de propietat i no paga els impostos
que li correspon, doncs no sabem si és el més adequat. En tot cas, ho posem en dubte i que
cadascú digui la seva opinió.
 
Respecte a la recollida selectiva, també s’ha decidit que incrementa el cost evidentment per
més rènting de contenidors (això té una sèrie de despeses) i per la campanya la .Bona brossa
Nosaltres els hi posem deures: planifiquem (ja els ho vam dir en campanya). De moment
sabem que la recollida porta a porta no serà possible, entre d’altres perquè hi ha un pla de
rènting de quatre o cinc anys vista i per tant, no hi haurà un canvi de model immediat. Però
mentre no hi sigui, comencem a treballar i a fer estudis de models d’implantació o models pilot
del pla de recollida porta a porta al municipi. És a dir, no podem estar en l’any 2022 i voler fer
un estudi perquè s’acabara la quota de rènting dels contenidors, la tornarem a renovar i direm
«Bé, ja ho farem d’aquí a un temps». Posem-nos ja, intentem fer aquest estudi a quatre anys
vista, veurem si és viable o no i sabrem clarament quin model de recollida selectiva volem per
al nostre municipi.
 
Respecte a la qüestió de l’energia elèctrica, el company d’Esquerra ha comentat algunes
opcions per a disminuir el consum, crear energia elèctrica a partir de plaques solars i
desenvolupar el PAES. Nosaltres hem insistit i fa tres de mesos que estem demanant els
informes tècnics que diuen com s’està executant el PAES. Una d’aquestes accions era crear
plaques solars o altres elements d’energia neta. També els hi proposem fer una auditoria
energètica. És a dir, està bé que es facin aquest tipus de mesures com ara modificar quadres
elèctrics, manteniments, etc. Però ho tornem a dir: planifiquem, mirem si realment ho estem
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fent bé o si hi ha altres mesures municipals que es podrien aplicar i que potser tindrien un
impacte més positiu que altres, i també planifiquem quins canvis volem fer en aquest camp.
 
Quant a algunes partides que hem dit que potser estaven sobredimensionades, doncs ha sortit
festes locals i celebrem que s’hagi fet aquest ajust. Per exemple, una altra partida que és
recurrent en ingressos són les multes per infraccions de l’ordenança de circulació. Veiem que el
pressupost inclou 8.000 € d’ingressos, però en la realitat i després d’haver constatat la
informació de l’any 2017 (també es repeteix l’any 2016) són el doble: 16.000 €. És a dir, en
multes recollim el doble del que pressupostem. Llavors una de dues: o posem 16.000 € en el
pressupost o els 8.000 € que no ens imaginem que podem recollir (però que cada any els
estem recollint de més) els dediquem a fer campanyes de conscienciació. El que no pot ser és
dir que cobrem poques multes, després en cobrem moltes... Aquí sembla que l’Ajuntament no
posa multes. No, els ciutadans infringeixen més del que ens pensem o del que aquí posa, i per
tant, si hi ha un excedent, dediquem-lo a fer també pedagogia. I si no, fem la pedagogia
directament i posem 16.000 € en el pressupost.
 
Quant a les despeses, ja se n’han comentat diverses. Enguany es doten 15.000 € i per
exemple, en el compte general de 2017 (és la informació que tenim més recent) se’n van gastar
només 4.700 €. Per tant, ja hi ha un excedent que no s’ha gastat. Enguany es pressuposten
83.000 € en despeses diverses de promoció cultural. L’any 2017 es van gastar 51.000 €. Per
tant, el pressupost incorpora partides potser inflades: està molt bé per a dir que es dediquen
molts més recursos dels que realment s’hi dediquen i al final, quan passem revista al compte
general de resultats, veiem que hi ha partides a les quals que no es dedica prou. Altres
despeses en serveis socials: enguany 10.000 € i el 2017 es van liquidar 4.400 €. L’excedent de
6.000 € es podria dedicar a despeses socials i no s’hi dedica, però és pressuposta. Per tant,
quan venem un pressupost que incorpora increments en una partida o en una altra, també hem
de fer referència a final d’any si ens ho gastem o no ens ho gastem. Pel que fa a accions,
aquestes surten cada any i també es repeteixen. Accions amb inserció laboral per a aturats:
novament 3.000 €. Ni en 2016 ni en 2017 es va liquidar un euro en aquesta partida. Per tant, si
diem que fem despesa social, expliquem quina quantitat exacta de despesa social fem. El que
no serveix és dir que preveuen fer una despesa social (i això és aplicable a qualsevol camp) i
després que aquestes despeses no s’executin. Llavors diguin que tenen previstes moltes coses
però en certs àmbits resulta que no les fem. Potser en altres sí, però en certs àmbits no.
Creiem que en certa manera el pressupost també hauria d’intentar fer aquests ajustos. El
mateix que s’ha fet en festes i que és d’aplaudir, creiem que s’ha de fer ara en altres partides
perquè estem donant una informació i unes previsions als ciutadans que al final no són certes.
 
Finalment, en la legislatura passada va sortir una pregunta i no sé si se n’ha fet algun avenç.
En quin estat es troba el procés de reestructuració de les EPE? Es va dir que s’hi estava
treballant i que, quan es considerés adient, es duria a terme la reestructuració de les empreses
públiques. Volem saber si això es contempla a curt termini o no. Gràcies».
 
A continuació intervé el Sr. Ricard Gili i manifesta el següent: «Tres apunts breus. Pel que fa la
intervenció del govern i també a la intervenció del company de la CUP, l’Enric, prenem nota
sobre l’assessorament del pla d’habitatge. En vull deixar constància del que has dit i per tant,
prenem nota del que comentaves. Quant a l’atenció social i segons el que s’ha dit, el Consell
Comarcal té les seves competències, la Generalitat té les seves competències i l’Ajuntament té
les seves competències. No entraré en qüestions legals però en molts àmbits l’administració
municipal pot fer i complementar el que fan altres administracions. Per tant, fem-ho. De fet,
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torno a repetir un argument que hem utilitzat abans: els 30.000 € de lloguer social jove que es
van pressupostar durant uns quants anys i finalment van desaparèixer perquè no es van
utilitzar, es podrien haver destinat a altre projecte social i no ho van fer. Per tant, si posem una
cosa en el pressupost hauríem de tendir a fer-la. No només (com deia ara a l’Enric) ajustem les
parties de les festes i les altres no perquè potser queda bonic fer veure que hi és i després no s’
executa. Pel que fa les festes, hem dit que no faríem demagògia i no la farem, no parlarem d’
una o altra festa ni d’il·lusió. Però si us plau, no facin el símil de festes igual a serveis socials. I l’
últim apunt és que heu dit que ja portem el vot decidit. Doncs si vostès volen debatre sobre
canvis d’aquest pressupost en l’aprovació definitiva, podem debatre i potser hi hagi un canvi de
vot si és el que volen fer. Frases buides de contingut, no si us plau».
 
Tot seguit el Sr. Alcalde respon dient el següent: «Molt bé. Són referències i afirmacions i no
valorem els posicionaments polítics perquè cada grup té el seu. En tot cas, prenem nota i
deixem constància de cada un dels posicionaments. Estem convençuts que hi ha propostes
bones i que seran estudiades.
 
Quant a la Llar d’Infants, que també surt vàries vàries vegades, les places d’educador no hi fan
falta pel nombre de nens que tenim. Són suficients (ho diu la ràtio, no jo) i, en el moment que s’
ha de cobrir una baixa, aquesta es cobreix mitjançant la borsa de treball que a dia d’avui està
activa.
 
També vull explicar que l’habitatge que és una qüestió que, pel que veig, ens preocupa a tots.
Aquest govern ja hi està treballant. Podríem dir que no fem «bombo i platerets», sinó que hi
treballem. És el que ens agrada fer i ens hem reunit amb el Departament de Territori per a
parlar-ne i veure com podem desenvolupar diferents accions en aquest sentit que compleixin la
legalitat.
 
Pel que fa a les subvencions, és veritat que hi ha diferents sistemes de subvencions. Nosaltres
n’utilitzarem un que jo crec que sí que reflecteix molts dels objectius que el representant de la
CUP comentava. No totes les subvencions són iguals per a tothom i vostè veurà perfectament
en els pressupostos que les subvencions són quantitativament molt diferents per a aquelles
entitats que ofereixen una activitat destinada a tot el municipi o destinada només als seus
socis. Això no vol dir que avui les subvencions estiguin tancades: durant l’any poden haver-hi
converses amb diferents entitats per a modificar aquestes subvencions.
 
Pel que comentava també el regidor de la CUP en relació amb l’edifici de l’església i els 20.000
€ d’aquesta subvenció, doncs no és per a l’església i la seva activitat sinó que és per a l’edifici.
Entenem que l’edifici de l’església és patrimoni i, tot i que no sigui de titularitat municipal, sí que
és patrimoni de tots els veïns i veïnes de Riudoms. Així ho demostrem tots i cadascun de
nosaltres quan dibuixem l’  de Riudoms. El primer que dibuixem és la nostra església iskyline
les campanes sonen per a tothom. Entenem que és important que aquest tipus de patrimoni es
mantingui i es conservi, i que així sigui per molts anys. Això serà un costum recurrent de tots
els pressupostos de l’Ajuntament municipal? Doncs no. S’hi cobriran les necessitats que tingui l’
edifici i no serà una subvenció recorrent.
 
Quant a la recollida d’escombraries porta a porta, no recordo qui la portava en el programa
electoral però però crec recordar que vostès i crec que Esquerra també. No recordo si els
socialistes la portaven, però nosaltres també creiem que s’hi ha de treballar i definirem
inversions pel que fa a la recollida tenint en compte que el servei de recollida selectiva també
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és un servei que ofereix el Consell Comarcal. Per tant, hem de treballar amb aquest ens, però
la idea és anar cap aquí perquè és evident que els percentatges de reciclatge porta a porta són
molt millors dels que tenim ara mateix a Riudoms. Per tant, ha de ser l’objectiu en comú.
 
Pel que fa a la intervenció, no hi havia cap pregunta directa d’Esquerra però farem una mica de
reflexió. En l’últim punt de les «frases sense contingut», jo feia referència que un debat en el
plenari és precisament per a debatre. Només feia referència en aquest sentit sense cap tipus d’
intenció que la meva afirmació fos mal malinterpretada.
 
Molt bé, un cop dit això no sé si hi ha cap intervenció més ? D’acord, si us sembla deixeu-me
fer una petita valoració a tots els aquí presents. Vull donar les gràcies als grups que us
abstindreu en aquesta votació. Ho entenem com una prova de confiança que serà duta a terme
per part d’aquest govern i d’aquí un any, quan vegem l’execució d’aquest pressupost, doncs
sabreu si heu encertat o no. En tot cas, el treball que farà aquest govern és perquè així sigui i
agraïm la vostra abstenció, a més de prendre nota de totes aquelles aportacions que els grups
municipals en aquest plenari (els dos que us abstindreu i el que votarà en contra) ens heu fet».
 
Una vegada finalitzades les diferents intervencions se sotmet el dictamen a votació plenària.

El Ple de l'Ajuntament acorda, amb l'abstenció dels Srs. Ricard Gili, Carme Cros, Maria Teresa
Basora, Arnau Salvat i José Manuel Hernández; amb el vot en contra del Sr. Enric Jódar; i amb
el vot a favor dels Srs. Núria Mas, Jordi Domingo, Inmaculada Beatriz Parra, Verònica Torres,
Judit Albesa, Josep Maria Bages i l'Alcalde-President, aprovar el següent acord:

Fets

L’alcaldia ha resolt iniciar l’expedient d’aprovació del pressupost així com encarregar a la
intervenció i secretaria l’emissió dels informes corresponents.
 
El pressupost general està integrat pel pressupost de l’Ajuntament, de l’EPE Riudoms Gestió,
de l’EPE Riudoms Serveis i de la Fundació Gaudí.
 
L’interventor ha emès informe sobre el pressupost general exercici 2020, i sobre l’acompliment
de l’objectiu d’estabilitat pressupostària, de l’objectiu del deute públic i de la regla de la
despesa, els quals consten a l’expedient.
 
La secretaria ha emès informe en relació a la tramitació a seguir per a l’aprovació de l’
expedient.

Fonaments de dret

1. L’article 168.1 del RD 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei
reguladora de les Hisendes locals (TRLRHL) estableix que el pressupost de l'entitat local el
forma el seu president i a ell si ha d'unir la següent documentació:
a) Memòria explicativa del seu contingut i de les principals modificacions que presenti en

A
q
u
e
s
t
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
é
s
 
u
n
a
 
c
ò
p
i
a
 
a
u
t
è
n
t
i
c
a
 
d
e
l
 
d
o
c
u
m
e
n
t
 
e
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
 
o
r
i
g
i
n
a
l
 
c
u
s
t
o
d
i
a
t
 
p
e
r
 
A
j
u
n
t
a
m
e
n
t
 
d
e
 
R
i
u
d
o
m
s
.
 
P
o
d
e
u
 
v
e
r
i
f
i
c
a
r
 
l
a
 
s
e
v
a
 
a
u
t
e
n
t
i
c
i
t
a
t
 
a

t
r
a
v
é
s
 
d
e
l
 
s
e
r
v
e
i
 
d
e
 
v
a
l
i
d
a
c
i
ó
 
d
e
 
l
a
 
S
e
u
 
E
l
e
c
t
r
ò
n
i
c
a
 
d
e
 
l
'
E
n
s
 
a
m
b
 
e
l
 
C
V
E
 
D
0
3
3
7
3
4
C
5
B
5
A
4
C
C
3
8
9
7
D
3
6
3
7
5
1
6
F
4
E
D
0
 
i
 
d
a
t
a
 
d
'
e
m
i
s
s
i
ó
 
2
1
/
0
8
/
2
0
2
0
 
a
 
l
e
s
 
1
4
:
0
8
:
2
2

SIGNAT ELECTRÒNICAMENT PER:
TCAT P Margarita López Abad - DNI ** el dia 20/02/2020 a les 15:33:44 i Sergi Pedret Llauradó - DNI ** (SIG) el dia 20/02/2020 a les 19:33:38



relació amb el vigent.
b) Liquidació del pressupost de l'exercici anterior i avanç de la del corrent, referida, almenys, a
sis mesos de l'exercici corrent.
c) Annex de personal de l'entitat local.
d) Annex de les inversions a realitzar en l'exercici.
e) Annex de beneficis fiscals en tributs locals
f) Annex amb informació relativa als convenis subscrits amb les comunitats autònomes en
matèria de despesa social
g) Un informe econòmic-financer, en el qual s'exposin les bases utilitzades per a l'avaluació
dels ingressos i de les operacions de crèdit previstes, la suficiència dels crèdits per atendre el
compliment de les obligacions exigibles i les despeses defuncionament dels serveis i, en
conseqüència, l'efectiva anivellació del pressupost.
 
2. L’article 168.2 i 3 del RD 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el TRLRHL enuncia que el
pressupost de cadascun dels organismes autònoms integrants del general, proposat inicialment
per l'òrgan competent d'aquells, s'ha de remetre a l'entitat local de la qual depenguin abans del
15 de setembre de cada any, acompanyat de la documentació detallada a l'apartat anterior. Pel
que fa a les societats mercantils, fins i tot d'aquelles en el seu capital sigui majoritària la
participació de l'entitat local, remetran a l’entitat local, abans del dia 15 de setembre de cada
any, les seves previsions de despeses i ingressos, així com els programes anuals d'actuació,
inversions i finançament per a l'exercici següent.
 
3. L’article 168.4 del RD 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el TRLRHL disposa que sobre
la base dels pressupostos i estats de previsió de l’entitat local, organismes autònoms, el
president de l'entitat formarà el pressupost general i el remetrà, informat per la Intervenció i
amb els annexos i documentació complementària detallats en l'apartat 1 de l'article 166 i en el
present article, al Ple de la corporació abans del dia 15 d'octubre per la seva aprovació,
esmena o devolució.
 
4. L’article 168.4 del RD 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el TRLRHL disposa l'acord
d'aprovació, que serà únic, ha de detallar els pressupostos que integren el pressupost general,
no pot aprovar-se cap d'ells separadament.
 
5. L’article 166 del RD 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el TRLRHL relaciona els
annexos que caldrà unir al pressupost general:
- plans i programes d’inversió i finançament que, per un termini de quatre anys, podran formular
els municipis i altres entitats locals d’àmbit supramunicipal
- programes anuals d’actuació, inversions i finançament de les societats mercantils amb capital
íntegrament o majoritari municipal
- l’estat de consolidació del pressupost municipal amb els dels organismes autònoms i societats
mercantils
- l’estat de previsió de moviments i situació del deute.
6. L’article 169 del TRLRHL estableix que aprovat inicialment el pressupost, s’exposarà al
públic previ anunci al BOP durant 15 dies en què es podrà examinar i presentar reclamacions.
S’entendrà el pressupost definitivament aprovat si no es presenten reclamacions, en cas
contrari, el Ple tindrà un mes per resoldre-les.
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Afegeix que l’aprovació definitiva es farà abans del 31 de desembre de l’exercici anterior al qual
hagin d’aprovar-se. Que el pressupost definitivament aprovat es publicarà al butlletí oficial de la
província resumit per capítols i simultàniament se’n trametrà còpia a l’administració de l’estat i
la comunitat autònoma.
També estableix que el pressupost entrarà en vigor a l’exercici corresponent una vegada
publicat al BOP.
Finalment, disposa que si a l’iniciar-se l’exercici econòmic no hagués entrat en vigor el
pressupost corresponent es considerarà prorrogat el de l’exercici anterior.
 
7. L’article 171 del RD 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el TRLRHL estableix que contra
l’aprovació definitiva del pressupost es podrà interposar directament recurs contenciós
administratiu.

En conseqüència, :S'ACORDA

1. Aprovar inicialment el pressupost general per a l’exercici 2020, el qual, resumit per capítols i
per a cadascun dels corresponents organismes i empreses que l’integren, així com el sostre de
la despesa no financera de l’Ajuntament, que és el següent:
 
El Pressupost General per a l’exercici 2020 es presenta a l’aprovació sense dèficit inicial, amb
un import de 7.343.379,90 € en ingressos i de 7.343.379,90 € en despeses, en termes
consolidats.
 

DESPESES AJUNTAMENT R .
SERVEIS

R .
GESTIÓ

F. GAUDÍ TRANSF.
INTERNES

CONSOLIDAT

CAP 1 3.071.970,92 231.374,22 42.665,68     3.346.010,82

CAP 2 2.528.227,58 33.050,00 125.340,00 11.950,00 19.250,00 2.679.317,58

CAP 3 42.000,00 1.000,00 1.000,00 50,00   44.050,00

CAP 4 389.830,00 0,00 0,00   212.300,00 177.530,00

CAP 5 33.271,50 0,00 0,00     33.271,50

CAP 6 556.500,00 4.000,00 8.200,00     568.700,00

CAP 7 32.500,00 0,00 0,00     32.500,00

CAP 8 0,00 0,00 0,00     0,00

CAP 9 462.000,00 0,00 0,00     462.000,00

TOTAL 7.116.300,00 269.424,22 177.205,68 12.000,00 231.550,00 7.343.379,90

             

INGRESSOS AJUNTAMENT R .
SERVEIS

R .
GESTIÓ

F. GAUDÍ TRANSF.
INTERNES

CONSOLIDAT

CAP 1 2.657.000,00 0,00 0,00     2.657.000,00

CAP 2 85.800,00 0,00 0,00     85.800,00

CAP 3 1.713.000,00 107.480,22 40.305,68 1.995,00   1.862.780,90

CAP 4 2.050.000,00 161.944,00 124.300,00 10.000,00 212.300,00 2.133.944,00

CAP 5 54.000,00 0,00 10.600,00 5,00 19.250,00 45.355,00

CAP 6 0,00 0,00 0,00     0,00
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CAP 7 0,00 0,00 2.000,00     2.000,00

CAP 8 0,00 0,00 0,00     0,00

CAP 9 556.500,00 0,00 0,00     556.500,00

TOTAL 7.116.300,00 269.424,22 177.205,68 12.000,00 231.550,00 7.343.379,90

             

Estalvi corrent desprès
amortitzacions           42.700,00

 
EQUILIBRI I ESTALVI NET DESPRÉS
D'AMORTITZACIONS          

           

Capítols INGRESSOS 2020     Capítols DESPESA 2020

1 2.657.000,00     1 3.346.010,82

2 85.800,00 QQUU CCEE 2 2.698.567,58

3 1.862.780,90 0,00 0,00 3 44.050,00

4 2.346.244,00     4 389.830,00

5 64.605,00     Despesa corrent 6.478.458,40

        5 33.271,50

Ingressos corrents 7.016.429,90     Fons contingència 33.271,50

6 0,00     6 568.700,00

7 2.000,00     7 32.500,00

Ingressos de capital 2.000,00     Despesa de capital 601.200,00

8 0,00     8 0,00

9 556.500,00     9 462.000,00

Ingressos financers 556.500,00     Despesa financera 462.000,00

TOTAL 7.574.929,90     TOTAL 7.574.929,90

           

Ingressos no financers (Capitols 1 a
7)

7.018.429,90     Despesa no financera 7.112.929,90

           

1. Compliment de no dèficit
pressupostari (equilibri)

0,00 Total ingressos - Total despeses  

2. Estalvi corrent després amortitzacions 42.700,00
Ingressos cap. 1 a 5 - CCEE - QQUU -
Despeses cap. 1 a 5 - cap. 9

 

Import de capítol 9 que es finança amb
subvenció (préstec pont)

0,00        

3. Compliment estalvi corrent després
d'amortitzacions ajustat

42.700,00        

           

 
El Pressupost general per l’exercici 2020 es presenta a l’aprovació amb un estalvi net positiu de
42.700,00 €.
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Alcalde President

Sergi Pedret Llaurado

Secretària acctal.

Margarita Lopez Abad

2. Aprovar la plantilla de personal de l’Ajuntament, de l’EPE Riudoms Gestió i de l’EPE
Riudoms Serveis que consten a a l’expedient.
 
3. Aprovar les bases d’execució del pressupost general.
 
4. Exposar el pressupost al públic mitjançant la inserció de l’anunci al Butlletí Oficial de la
Província i al tauler d’anuncis de la corporació durant el termini de quinze dies hàbils, durant el
qual els interessats podran presentar-hi reclamacions.
 
5. L’aprovació inicial del pressupost general es considerarà definitiva si no es produeixen
reclamacions en contra durant el termini d’exposició pública, i entrarà en vigor en l’exercici al
qual es refereix, quan s’hagi complert el que disposen l’article 112.3 de la Llei 7/1985 de 2 d’
abril, reguladora de les Bases de règim local, i l’article

Règim de recursos:

Si es vol impugnar la present resolució, que posa fi a la via administrativa, procedeix interposar
recurs contenciós administratiu davant el Jutjat Contenciós Administratiu de Tarragona, en el
termini de dos mesos a comptar de l'endemà de la seva notificació.

Alternativament i de forma potestativa, es pot interposar recurs de reposició davant el mateix
òrgan que l’ha dictat, en el termini d’un mes a comptar de l'endemà de la seva notificació.

I no havent-hi més punts a l'ordre del dia, s'alça la sessió a l'hora i el lloc indicats al
començament, de la qual s'estén aquesta acta, que signa l'alcalde, amb mi, la secretària
accidental, que certifico.
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